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Mesos intensos els que portem 
des del passat 28 de maig, quan 
es van produir les eleccions mu-
nicipals. De les 43 poblacions 
que conformen la comarca, els 
resultats van llançar 14 majories 
absolutes. Les altres poblacions, 
29, han pogut en la seua majoria 
aconseguir pactes de govern sota 
la fórmula PSPV PSOE-Compro-
mís i PP-Vox, alguns aprovats 
aquesta mateixa setmana com és 
el cas de Rafelbunyol.
  Les eleccions han donat com a 
resultat a 17 alcaldes i alcalde-
sses nous respecte al 2019, i un 
total de 14 dones alcaldesses en 
les 43 poblacions de la comarca.

L’últim desenllaç electoral el van 
viure la setmana passada amb 
el govern de la Diputació de Va-
lència, on el vot de Ens Uneix va 
declinar la balança a favor del 
PP. També la comarca de l’Horta 
compta amb bona representació 
en la institució provincial, en el 
govern hi ha 8 alcaldes i regidors 
de l’Horta i en l’oposició 8 també.
  En El Meridiano seguim amb 
la nostra premissa de continuar 
oferint informació d’actualitat 
política, donant a conéixer als 
nous alcaldes i alcaldesses, per 
això estem publicant entrevistes 
als nous alcaldes i alcaldesses de 
l’Horta.

Davant l’ample desplegament 
de tècniques de màrqueting 
polític i tàctiques per a marcar 
tendències en l’opinió pública, 
per part dels representants dels 
diferents partits que es pre-
senten a unes noves eleccions 
sobrevingudes, i amb l’ajuda, 
quan no connivència interes-
sada, dels mitjans de comuni-
cació, sobretot dels més grans, 
és cada vegada més difícil, però 
més necessari, aplicar el dis-
cerniment i el criteri. Segons la 
Real Acadèmia Espanyola de la 
Llengua, discernir és diferen-
ciar una cosa d’una altra, i cri-
teri és la norma per a arribar a 
la veritat. Jaime Balmes anava 
més lluny i dia que “criteri és 
un mitjà per a conéixer la veri-
tat. La veritat en les coses és la 
realitat”.
   Discernir i aplicar el criteri, i 
tindre a més un propi, no con-
dicionat pel corrent dominant, 
és segurament la millor forma 
d’escapar als cants de sirena 
que pul·lulen per tot arreu que, 
com és sabut per la llegenda, 
tenen la funció de crear mons 
ficticis, provocar la confusió 
i el caos i allunyar a les seues 
víctimes de la realitat i, per 
tant, de la veritat. Cal discer-
nir amb agudesa la informació 
que es difon pels ‘massmedia’, 
com en eixos jocs de dibuixos 
en els quals s’han de trobar les 

diferències, per molt amagades 
que estiguen. Cal aplicar el cri-
teri per a arribar a la veritat de 
les coses basant-se en la reali-
tat, per molts obstacles que es 
posen, no en allò que es vol fer 
creure o vore, com en els jocs 
de trilers o els trucs de màgia. I, 
sobretot, cal mirar fora, el con-
junt, el context, com ensenyava 
Platón en el mite de la caverna.
  Max McCombs, acadèmic de 
periodisme estatunidenc es-
pecialitzat en comunicació 
política, va formular en 1972 la 
teoria de l’agenda ‘setting’ dels 
mitjans de comunicació amb 
Donald Lewis Shaw, que expli-
ca com els mitjans de comuni-
cació, especialment la televisió, 
construïxen la ‘realitat’, confor-
men l’opinió pública i influïxen 
en el comportament social a 
través de l’agenda informativa. 
Segons esta teoria, els consumi-
dors de notícies creuen que els 
assumptes importants són els 
que difon la premsa i tal com els 
presenta, i per això els mitjans 
de comunicació condicionen 
majoritàriament les opinions i 
determinen prou el comporta-
ment social. Però els assumptes 
destacats no són més que el re-
sultat d’una selecció realitzada 
amb l’aplicació de l’agenda ‘se-
tting’, que ha suposat triar uns, i 
presentar-los d’una determina-
da forma, i descartar altres.

Radiografia 
electoral de l’Horta

EDITORIAL

Discerniment i criteri
Tomás Laguarda
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Hi ha qui encara creu en la justícia, no sé si per 
convicció personal, democràtica o perquè no té 
més remei que fer-ho en un estat constitucional 
com el nostre. Però la justícia és un concepte que 
va més enllà del que predica la Carta Magna o es 
dirimeix en els tribunals competents i s’estén a 
totes les accions quotidianes en què participem 
com actors, encara que no haja d’intervenir ne-
cessàriament un jutge, o el jutge pot ser qualsevol 
en un moment determinat, inopinadament.
  Igual que existeix la justícia, també ho és la re-
paració a la víctima declarada innocent (no acabe 
d’entendre allò de la no culpabilitat, tan de moda 
–mai millor dit- fa uns anys), quelcom que no es 
sol tenir en compte més enllà del veredicte excul-
patori. En eixes estem a hores d’ara per tot allò que 
concerneix a un jove polític en actiu que, només 
fa pocs anys, prometia ser un dels valors a l’alça 
del PSPV. Tant és així que en 2015 fou elegit presi-
dent de la Diputació de València. Un càrrec efímer 
que el posà contra les cordes en 2018 en esclatar 
l’anomenat ‘cas Alqueria’, obligat a dimitir en ser 
imputat i defenestrat del seu partit.
  No vaig a entrar a descriure aquest assumpte ju-
dicial quan ja ho han fet amb escreix els mitjans 
de comunicació, només diré que un amic, alcal-
de aleshores d’un municipi de la Vall d’Albaida, 
en una conversa informal sobre Rus, el ionqui 
dels diners i aquella etapa negra de la política lo-
cal valenciana, em confessà que –grosso modo– 
moltes coses havien de canviar radicalment en 
l’esmentada institució provincial després d’anys 
d’amiguisme i corrupció generalitzada. Ja se sap, 
hi ha moments en què cal fer taula rasa i de no fer-
ho es corre el risc d’eixir escaldat.
  El cas és que Jorge Rodríguez, alcalde d’Ontinyent 
i un referent en la comarca, hagué de plegar veles 
en veure’s obrint tots els informatius del moment 
i concentrar-se en la seua ciutat, on formà un altre 
partit per a guanyar per majoria absoluta en 2019 i 
també en 2023, fins el punt d’obtenir pels pèls una 
diputada decisiva per a inclinar la balança en la 
Diputació atès l’empat entre la dreta i l’esquerra. 
Moments d’autèntica glòria després del calvari 
judicial-mediàtic en què es veié involucrat. Glòria 
que es convertí en èxtasi quan a l’endemà del 
28-M el jutjat encarregat del ‘cas Alqueria’ decidí 
el seu arxiu. És a dir, en només uns pocs dies, Ro-
dríguez confirmava la seua autoritat a Ontinyent, 
obtenia el disputado voto del señor Cayo i, alhora, 
era exculpat de la seua gestió provincial.
  Fent cas a la sentència de Camilo J. Cela, qui 
resisteix guanya, Jorge Rodríguez l’encarna a la 
perfecció, efectivament, però cal mirar el retrovi-
sor per a palesar que aquest període no ha estat 
precisament un camí de roses per a ell, doncs en el 
trajecte ha mort el seu pare i s’ha suïcidat la seua 
mare, a més de la incertesa d’estar imputat com 
a presumpte cap d’una xarxa clientelar delictiva 

que venia de lluny. Ell i el seu cercle més pròxim 
sabrà en carn pròpia el que ha patit en un context 
tan advers, quan també Ximo Puig no deixà de 
promocionar de forma insultant i provocativa a 
qui havia sigut la seua dona de confiança fins que 
esclatà el cas, per a més inri.
  Rodríguez és un polític d’esquerra, d’això no en 
cap dubte encara que fora del PSPV, no em cap 
dubte que també honorable, per la qual cosa –i 
després de negociar amb la seua antiga formació 
i el PPCV- no entenc del tot els crits de ‘traïdor’ 
que li proferiren alguns dels seus antics companys 
quan el vot decisiu per a dirigir la Diputació anà a 
parar als populars (seria bo saber quins foren els 
atrevits, segurament els panxacontents de sem-
pre). Supose que l’alcalde d’Ontinyent medità 
llargament la seua decisió, la compartí amb els 
seus pròxims i, vistes les ofertes inversores d’uns 
i d’altres per a la seua comarca, optà per la més 
atractiva (a pesar de la connivència explícita amb 
VOX en la Generalitat), tenint en compte també 
–pense- les malifetes rebudes i les dures conse-
qüències que tingueren per a la seua trajectòria 
política i, sobretot, vida personal.
  Curiosament, el beneficiat a curt termini del seu 
disputat vot (el PPCV), havia recorregut l’arxiu 
de la causa (ves a saber si per a pressionar Rodrí-
guez), qüestió que es va resoldre el mateix dia 14 
de juliol, la jornada clau, quan el nou president 
de la institució demanà públicament perdó a Ro-
dríguez en el seu discurs de presa de possessió 
(el que equival a en la pràctica a la retirada del 
recurs).
  Un poc més tard, l’alcalde d’Ontinyent declarà 
que si canvien els actuals gestors del PSPV, molt 
concretament Ximo Puig, el seu vot també ho farà 
en benefici de l’esquerra en el seu conjunt, però 
molt em tem que ni una cosa ni l’altra esdevin-
dran, almenys a curt i mitjà terminis.
  Pot considerar-se traïció l’acció de Jorge Rodrí-
guez? Pense que no. Venjança potser? No estic en 
disposició de manifestar-me amb rotunditat me-
ridiana. Tal vegada ajust de comptes? Segurament 
sí, en benefici propi i de la seua ciutat i comarca, 
que és el que no ha deixat de fer durant tants anys 
i això li ha valgut ser tan apreciat entre els seus.
  I el futur? L’esdevenidor es soluciona sobre bases 
i conviccions sòlides i Rodríguez llaura recte pel 
que es veu, encara que l’esquerra institucionalit-
zada mai no li ho perdone com ell sap, sobretot 
des de fa un lustre i no només ara.
  Accions com aquesta són també les que han 
soscavat la credibilitat de les dues legislatures 
del Botànic, això i les dosis de supèrbia que s’han 
destil·lat en el palau de la Generalitat mentre ha 
residit en ell el MH Ximo Puig, president al que 
li ha eixit el tir per la culata i, de retruc, a un bon 
nombre de valencians esperançats en què tot es 
pot fer millor.

Traïció, venjança o ajust de comptes?

Albert Ferrer Orts – Universitat de València

ELS NOSTRES
últims vídeos
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L’expectació que hi ha hagut 
durant aquestes setmanes 
per saber qui presidiria la 

Diputació de València es va re-
soldre el passat 14 de juliol. El PP 
governarà la Diputació durant els 
pròxims quatre anys amb Vicente 
Mompó Aledo com a president.
   La falta d’acords entre Ens Uneix, 
el partit de l’ex socialista i ex presi-
dent de la Diputació, Jorge Rodri-
guez, va provocar que el PSPV no 
tinguera els vots suficients pese al 
suport de Compromís, donant com 
a resultat que el suport de Vox al PP 
convertira al partit de Mompó en 
el més votat. D’aquesta manera, el 
PP acaba finalment governant en 
les dues institucions de més pes 
com és el cas de la Generalitat i la 
Diputació.

Intervencions
Després de la elecció de Monpó 
com a president van intervindre 
els portaveus dels diferents grups 
polítics.
 Per part d’Ens Uneix, Natalia En-
guix, va lamentar que «no hi haja 
un govern progressista en la Di-
putació» perquè, «lamentable-
ment, les negociacions no han 
donat els fruits que ens agradaria» 
pels «egos interns dels partits, que 
s’assemblen més a una partida 
d’escacs i que s’allunyen del sen-
tit de la política, que és millorar la 
vida de la gent».
  «La crispació, la polarització i el 
conflicte fruit de la irresponsabili-
tat i l’egoisme no haurien de tindre 
cabuda en aquests murs. Uns po-
dran tindre grans recursos econò-
mics, però nosaltres tenim el su-
port de la gent», ha agregat.
  El socialista Carlos Fernández 
Bielsa va demanar perdó «a la so-
cietat progressista» i ha qualificat 
de «imperdonable una decisió que 
ningú entén (en referència a Ens 
Uniex). És complex lluitar de ma-
nera racional contra les passions. 
Demane perdó, assumisc la res-
ponsabilitat», ha apuntat l’alcalde 
de Mislata, perquè «tornen al po-
der les sigles que van protagonit-
zar la pitjor època d’indecència en 
el govern d’aquesta casa.  Això de 
hui va de coherència, i el PSPV i els 
seus 12 diputats mantenen la seua 
intacta. La vostra decisió, Natalia, 
us perseguirà per sempre i la ciuta-
dania no l’oblidarà. Hui es torna al 
clientelisme, a l’amiguisme, i si no 
al temps…», ha afegit.

Compomís
Dolors Gimeno, portaveu de Com-
promís, va lamentar que «La Vall 
no Ens uneix’, La Vall ens separa, 
i ha provocat amb la seua acti-
tud el que és una realitat, tenim a 
l’extrema dreta governant. Aquesta 
explicació haurà de donar-la, no 
sols a la Vall d’Albaida, sinó a la res-
ta de comarques, perquè era mo-
ment de plantar cara. Hui sembla 
que La Vall ha fet un viratge a unes 
latituds més fosques, no sabem bé 
a canvi de què».

16 DELS 32 DIPUTATS SÓN DE LA COMARCA DE L’HORTA

El PP aconseguix la presidència 
de la Diputació de València

  Així mateix, va demanar disculpes 
a la ciutadania, als votants progres-
sistes. «Continuem pensant que 
hauríem d’haver trobat una fór-
mula per a plantar cara a la dreta 
i l’extrema dreta. Fa setmanes que 
intentem acostar postures entre 
PSPV i La Vall, apel·lant al sentit 
comú, hem fet renúncies i aportat 
propostes, perquè aquesta investi-
dura requeria mirada llarga i res-
ponsabilitat. Ni el PSPV ha estat a 
l’altura del que s’esperava d’ell ni 
La Vall ha unit res. Si els problemes 
són personals i no polítics, no es-
tan habilitats per a representar la 
voluntat popular», va agregar en 
al·lusió a Ens Uneix.
  Pel PP ha intervingut Remedios 

Mazzolari, qui va destacar la la-
bor de Mompó al capdavant de 
l’Ajuntament de Gavarda i ha asse-
gurat que «tocarà de peus a terra, el 
cor en la defensa del nostre i el cap 
en la construcció d’un futur ambi-
ciós».
  El portaveu de Vox, Sergio Pérez, 
ha tendit la mà «al desenvolupa-
ment de totes les polítiques que 
contribuïsquen a millorar la vida 
dels ciutadans», al mateix temps 
que ha advertit que fiscalitzaran 
l’acció d’aquesta institució.

Diputats de l’Horta
16 diputats de la nova corporació 
pertanyen a la comarca de l’Horta. 
Del PP: Juan Ramón Adsuara, al-

calde d’Alfafar; Paz Carceller, alcal-
dessa de Puçol; Paco Comes, alcal-
de de Massanassa; Pedro Antonio 
Cuesta, regidor de Meliana; Ampa-
ro Folgado, alcaldessa de Torrent 
i Inmaculada González, regidora 
de Picassent. Del PSPV: Empar 
Folgado, regidora d’Aldaia; Vicen-
te Zaragozá, alcalde de Silla; Rafa 
García, alcalde de Burjassot; Núria 
Campos, regidora de Paterna; Eva 
Sanz, alcaldessa de Benetússer; i, 
Carlos Fernández Bielsa, alcalde 
de Mislata. De Compromís: Dolors 
Gimeno, regidora de Catarroja, i, 
Josep Riera, regidor de Meliana. I 
de Vox: Sergio Herrero, regidor de 
Rocafort; i, Sergio Pastor, regidor 
de Manises.

Redacció

Natalia Enguix, diputada de Ens Uneix

ELECCIONS GENERALS

El cap de llista al Senat per València 
i Alcalde de Paterna, Juan Antonio 
Sagredo, va assegurar que “aquest 
23 de juliol guanyarem pel progrés a 
Paterna, en la Comunitat i a Espan-
ya”. Així ho va subratllar en el Co-
hetódromo de Paterna, enaltint el 
simbolisme d’aquest recinte a l’inici 
del seu discurs, “ideat i creat sota un 
govern socialista per a salvaguardar 
les nostres tradicions i fer més segu-
ra la nostra passió per la pólvora”, va 
emfatitzar Sagredo.   
 Aquesta emblemàtica infraestruc-
tura metàl·lica va ser l’enclavament 
triat pels socialistes per a celebrar 
l’acte electoral central de la comarca 
de l’Horta Nord  i en el qual el líder 
socialista, al costat de la candidata 
al Congrés per València i Ministra 
en funcions de Ciència i Innovació, 
Diana Morant, van estar abrigallats 
per alcaldes/as i regidors/as així 
com per centenars de militants, 
afiliats, veïns i simpatitzants socia-
listes.

SAGREDO: “EL 23 DE JULIOL 
GUANYAREM PEL PROGRÉS A 
PATERNA, EN LA COMUNITAT I 
A ESPANYA”

Gaspar entrega la vara de comandament a Mompó

Gimeno, durant la seua intervenció

Sergio Pérez, portaveu de Vox

Bielsa, durant el discurs

ELECCIONS GENERALS

El Partit Popular va arrancar la seua 
precampanya a Torrent. Un acte 
que va comptar amb Amparo Folga-
do com a nova alcaldessa.
  El Partit Popular de la província de 
València, liderat per Vicent Mompó 
va triar Torrent per a presentar a tots 
els seus candidats tant al Congrés 
dels Diputats com al Senat. 
  La Sala Cívica de l’Antic Mercat va 
ser el lloc de la presentació al qual 
va assistir el President de la Gene-
ralitat Valenciana, Carlos Mazón, el 
número 1 al Congrés, Esteban Gon-
zález Pons jun a ls candidats.
  L’alcaldessa de la població va 
continuar animant al canvi que 
s’aconseguirà amb l’arribada del PP 
al govern d’Espanya, va explicar.

EL PARTIT POPULAR VA 
INICIAR LA PRECAMPANYA A 
TORRENT ON VA PRESENTAR 
ALS CANDIDATS
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El periòdic El Meridiano va 
celebrar en col·laboració 
amb À Punt un nou Fòrum 

Comarcal, en aquesta ocasió per a 
parlar de les ajudes europees i com 
accedir a elles. Una trobada que 
també va comptar amb el patro-
cini d’Equalitat i la Mancomunitat 
de l’Horta Nord.

A l’acte van assistir representants 
municipals, experts en la matèria i 
empresaris.

Paz Carceller, al-
caldessa de Puçol, 
va explicar que els 
fons europeus Next 
Generation supo-

saran una injecció econòmica de 
2 milions d’euros per a Puçol. El 
projecte aprovat té per objectiu 
desestacionalitzar el turisme en la 
població i posar en valor el paratge 
natural de La Costera. “Es tracta 
de 12 actuacions que comporten la 
restauració del paratge natural de 
La Costera per a la realització de 
sendes, plans d’ecoturisme, turis-
me actiu i experiencial. Es duran 
a terme actuacions en l’alberg i en 
les seues instal·lacions amb mesu-
res d’eficiència energética, i també 
es posarà en marxa un nou mitjà 
de transport sostenible”.

Aquest projecte haurà d’estar to-
talment finalitzat l’any 2026 enca-
ra que a 31 de desembre de 2024 
té ja que estar executat el 25% de 
l’import concedit.

L’alcaldessa va comentar al públic 
assistent que aquest projecte el 

van presentar fins a tres ocasions 
i va ser en l’última convocatòria 
on van rebre el vistiplau de la Unió 
Europea. Carceller va destacar la 
importància d’aquests fons euro-
peus per a poder dur a terme grans 
projectes sense que afecte el pres-
supost municipal.

A més, l’alcaldessa va afirmar que 
està rebent més ajudes, encara que 
de menor import, també dels fons 
europeus. “Actualment estem en 
la fase final d’execució d’un pro-
jecte d’ocupació finançada també 
amb el pla de recuperació i resi-
lencia, a través del SERVEF, per a 
projectes de reinserció laboral per 
a majors de 45 anys amb atur de 
llarga duració. També estem pen-
dents de la resolució del projecte 
per a reforma del mercat munici-
pal en el qual volem fer una sala 
de venda directa al productor i 
dur a terme la digitalització i mo-
dernització de l’edifici, i d’altra 
banda també tenim ja les bases 
per a una altra sol·licitud, en con-
cret per a instal·lacions esportives 
sostenibles. Estem il·lusionats”, va 
explicar l’alcaldessa i va avançar 
que “l’Ajuntament continuarà tre-
ballant en la línia d’obtindre més 
recursos econòmics de la UE”.

L’acte va comptar 
amb la presència de 
Bartolomé Nofuen-
tes, assessor especial 
en Fons Europeus 

per a la GVA i és també respon-
sable d’assumptes europeus de la 
Mancomunitat de l’Horta Sud.

Nofuentes, que també és regidor 
d’aquesta àrea a Quart de Poblet, 

EL PERIÒDIC VA ORGANITZAR EN 
COL·LABORACIÓ AMB À PUNT UN NOU FÒRUM 

PER A PARLAR DE LES AJUDES EUROPEES I 
COM ACCEDIR A ELLES. UNA TAULA REDONA  

COMPOSTA PER REPRESENTANTS MUNICIPALS, 
EXPERTS EN LA MATÈRIA I QUE VA COMPTAR 

AMB EXEMPLES D’ÈXIT

Puçol acull el 
Fòrum Comarcal 

El Meridiano 
sobre fons europeus

va explicar que municipis com 
el seu porten 20 anys rebent fons 
europeus. “És necessari crear una 
estructura i estar alineats amb 
Europa. Els Ajuntaments ja no 
han d’anar asoles sinó de la mà 
d’empreses i entitats. Estar manco-
munats o fer consorcis és fonamen-
tal en l’obtenció d’ajudes”.

I va animar a autònoms i empreses 
menudes a sol·licitar-les. “Hi ha 
nombroses línies d’ajudes. Durant 
molts anys, les ajudes previstes per 
a Espanya tornaven a Europa per-
què no es presentaven projectes, 
això cada vegada passa menys”, 
va afirmar Nofuentes i va recordar 
que “la Comunitat Valenciana té 
disponibles entorn de 3.400 mi-
lions d’euros només dels fons Next 
Generation”.

Nofuentes va insistir al públic 

assistent que “els fons són una 
oportunitat no sols per a les admi-
nistracions sinó per a la societat 
civil i per a qualsevol emprenedor 
i emprenedora. Hi ha convoca-
tòries d’ajudes de fons europeus on 
a un emprenedor li poden arribar 
a donar fins a 3,5 milions d’euros. 
Tenim exemples a la Comunitat 
Valenciana”.

Cas Quart de Poblet
“L’estructura és bàsica”, va argu-
mentar Nofuentes, “ara mateix 
Quart de Poblet té 15 projectes 
europeus en marxa, algun de 20 
milions d’euros, comptem amb 
socis internacionals i projectes de 
diferent índole. Això a Quart de 
Poblet no és una cosa esporádica. 
Si eres capaç de crear l’estructura, 
l’obtenció de fons arriba a inte-
grar-se en el teu model. Cal no 
oblidar que els ingressos que té 

un Ajuntament són molt limitats i 
provenen de l’IBI, IAE i de l’impost 
de vehicles, per a aconseguir més 
ingressos aquests han de vindre de 
fora, per això insistisc que Europa 
és una oportunitat”.

Nofuentes va recordar que el teixit 
empresarial i les associacions em-
presarials de la Comunitat Valen-
ciana tenen encara per executar el 
14% dels fons Next Generation.

Fran López, res-
ponsable dels fons 
europeus de la Man-
comunitat de l’Horta 
Nord i alcalde de Ra-

felbunyol va explicar que “fa huit 
anys la majoria dels Ajuntaments 
no havien rebut fons europeus i 
ara mateix hi ha 50 milions d’euros 
aprovats només per a Horta Nord 
dels quals una part important els 

Redacció

Silvia Tormo
Directora

El Meridiano

Paz Carceller
Alcaldessa
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L’acte va tindre lloc a l’Espai Voramar a la platja de Puçol
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han rebuts diverses empreses tec-
nològiques de Fuente del Jarro a 
Paterna”.

López es va mostrar satisfet de 
l’evolució de la comarca en aquest 
sentit. “La visió en aquests anys ha 
canviat i hem passat de veure com 
els milions d’euros passaven de 
llarg per la comarca a ser capaços 
de crear una estratègia, planificar 
i finalment gestionar-los”.

Pel que fa a la Mancomunitat de 
l’Horta Nord “ja van iniciar el 
pla estratègic. Estem treballant 
ja en aquesta línia, tenim oficina 
de projectes europeus i comptem, 
gràcies a l’ajuda de la Generalitat, 
amb 10 tècnics de projectes eu-
ropeus, a més dels departaments 
que té cada Ajuntament” i va in-
sistir “les administracions hem 
d’acostumar-nos no sols hem de 

sol·licitar subvencions a la Dipu-
tació o Generalitat, hem de fer-ho 
també amb Europa”.

A més, López va destacar la impor-
tància que té estar mancomunats 
per a l’obtenció de fons.

Cas Rafel
L’alcalde de Rafelbunyol també 
va explicar al públic assistent que 
els fons de recuperació de la Unió 
Europea també han arribat al seu 
municipi. En concret es destinaran 
3,2 milions d’euros per a fer ac-
tuacions de regeneració i millora 
d’eficiència energètica en un dels 
barris de la localitat, aquestes ac-
tuacions afectaran 138 habitatges.

A més, Rafelbunyol també ha si-
gut inclòs en un altre projecte 
amb fons europeus de 15 milions 
d’euros juntament amb Quart de 

Poblet, Burjassot, Mislata, Valèn-
cia i Bonrepòs i Mirambell per a 
la digitalització del cicle integral 
de l’aigua. En concret a Rafelbun-
yol s’invertiran 700.000 euros per 
a posar sensors en les canalitza-
cions, poder conéixer l’estat de la 
instal·lació i donar una ràpida so-
lució en cas d’avaria.

L’acte va comptar 
amb Jose Antonio 
Navarro, gerent de 
Pactem Nord, entitat 
que porta molts anys 

treballant al costat d’empresaris, 
autònoms i associacions de co-
merciants assessorant, entre altres, 
sobre l’obtenció d’ajudes.

Navarro va afirmar que “Pactem 
Nord compta amb un equip de 
professionals que té presència en 
els 23 municipis consorciats, i, en 

col·laboració amb les associacions 
empresarials, oferim un servei es-
pecialitzat a les empreses que, amb 
els seus projectes, volen formar part 
d’aquestes convocatòries de la Unió 
Europea. També treballem amb em-
prenedors que volen muntar la seua 
empresa. L’equip de Pactem Nord 
s’encarrega de tutoritzar aquesta 
posada en marxa de l’empresa i as-
sessorament de les subvencions”.

Navarro va recordar algunes dades 
en matèria d’ocupació “en el 2022 
es van crear 99 empreses, 83 empre-
nedors van sol·licitar ajudes de fons 
Next Generation i al seu torn han 
generat 120 lloc de treball”.

Pactem Nord ha creat ara també 
una nova línia de treball es tracta 
de ‘cercles d’emprenedoria’ amb 
l’objectiu de crear grups de treball 
i generar negoci.

Àlvaro Toboso, és 
director de projectes 
de l’empresa Pla Mo-
ves situada al Puig i 
que ja ha aconseguit 

ajudes europees. La seua empresa 
té dues línies de treball; punts de 
recàrrega de vehicles elèctrics i 
instal·lació de plaques solars. To-
boso va explicar que les ajudes han 
suposat l’impuls que necessitàvem 
per a tindre un major creixement 
i sobretot per a desenvolupar el 
prototip de punt de recàrrega per a 
vehicles elèctrics.

Amb les ajudes van poder contrac-
tar tres persones i també millorar 
el seu web i posicionament. “En 
un any i mig hem rebut diverses 
ajudes, Pactem Nord ens ha aju-
dat molt en la posada en marxa i 
sol·licitud d’aquestes”, va afirmar.

EL MERIDIANO L’HORTA   
OCTUBRE
2022   

Representants polítics i empresaris de la comarca van acudir a l’acte La trobada va servir també per a donar a conéixer les funcions de Pactem Nord a la comarca

Imatge de grup dels participants en el Fòrum Comarcal

PATROCINAT PER

ORGANITZAT PER

EL MERIDIANO L’HORTA   
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EL NÚMERO DE TURISTAS TAMBIÉN CRECE Y SE SITÚA EN 1.001.861 EN MAYO DE 2023

Los ingresos por turismo aumentan 
un 28,4% en la Comunitat Valenciana

La variación anual de los 
ingresos por turismo en la 
Comunitat Valenciana, con 

datos de mayo de este año, es de 
un 28,4% de aumento sobre el 
mismo mes del año anterior, lo 
que corresponde al gasto que los 
turistas no residentes han reali-
zado por diversos conceptos. El 
número de visitantes también se 
ha incrementado, cifrándose en 
1.001.861 en dicho mes, con lo 
que este destino se sitúa además 
en el cuarto lugar, tras las Islas 
Baleares, Cataluña y Andalucía.   
   El gasto medio por persona ha 
sido de 1.032 euros y la duración 
media de la estancia 8,21 días, 
mayor que la media de toda Es-
paña, hasta el punto de que, en 
este aspecto, se está a la cabeza 
de todas las comunidades autó-
nomas, todo ello según los resul-
tados publicados en julio por el 
Instituto Nacional de Estadística 
(INE).
  Con el citado aumento del 
28,4%, el gasto total de los turis-
tas internacionales en la Comu-
nitat Valenciana en mayo ascien-
de a 1.034 millones de euros, lo 
que la sitúa en sexto lugar por 
este concepto, tras Cataluña, 
Islas Baleares, Andalucía, Ca-
narias y Comunidad de Madrid. 
En cuanto al gasto medio por 
turista, ha registrado un ligero 
aumento de un 1,7%, si bien el 
gasto medio diario ha descendi-
do un 3,7%. En contrapartida, la 
duración media del viaje ha ex-
perimentado un incremento de 
un 5,6%.

Partidas de gasto
En general, el gasto en transpor-

te internacional (no incluido en 
paquete turístico) es la principal 
partida en mayo, con un 21,3% 
del total del gasto y un aumen-
to del 35,3% respecto al mismo 
mes de 2022. Las siguientes par-
tidas son el gasto en actividades 
y el gasto en alojamiento, con 
un 21,0% y un 16,7% del total, 
respectivamente. El primero au-
menta un 24,1% en tasa anual y 
el segundo un 14,1%.
  En el conjunto de España, el 
gasto total realizado por los tu-
ristas internacionales en mayo 
alcanza los 9.723 millones de eu-
ros, lo que supone un aumento 
del 20,8% respecto al mismo mes 
de 2022. Esta cifra se sitúa un 
19,5% por encima de la del mis-
mo mes de 2019. El gasto medio 
por turista se sitúa en 1.183 eu-
ros, con un incremento anual del 
2,7%. Por su parte, el gasto me-
dio diario crece un 4,7%, hasta 
los 185 euros. 
  En cuanto a la duración media 
de los viajes de los turistas inter-
nacionales, es de 6,4 días, lo que 
supone 0,1 días menos que en 
mayo de 2022. Durante los cinco 
primeros meses de 2023, el gasto 
total de los turistas internaciona-
les ha aumentado un 31,9% res-
pecto al mismo periodo del año 
anterior, alcanzando los 35.405 
millones de euros.

Países emisores
Los principales países emiso-
res en cuanto al nivel de gasto 
en mayo son Reino Unido (con 
el 19,5% del total), Alemania 
(11,6%) y Francia (8,6%). El gas-
to de los turistas residentes en 
Reino Unido aumenta un 8,8% 
en tasa anual, el de los de Alema-

Redacción

L’Agència de Promoció del Valen-
cià AVIVA de Paiporta ha iniciat 
esta setmana una nova campan-
ya per a la promoció de l’ús del 
valencià al comerç local. En total 
s’han repartit vora 100 cartells i 
1500 etiquetes amb la imatge de la 
campanya de rebaixes d’estiu.
La iniciativa tracta d’apropar el 
valencià a totes les persones que 
realitzen compres al municipi i fo-
mentar d’aquesta manera les com-
pres al comerç local.  
  Des de l’ajuntament es destaca 
també, l’agraïment als comerços 
paiportins que participen de for-
ma activa en la promoció de la 
llengua tractant així de donar-li 
normalitat al seu ús.
  La campanya de rebaixes en va-
lencià ha estat promoguda per 
diferents agències AVIVA munici-
pals i la Diputació de València. A 
més de la de Paiporta, també han 
participat altres 16, les d’Alaquàs, 
l’Alcúdia, Algemesí, Alzira, Beni-
carló, Carlet, Massamagrell, Misla-
ta, Moncada, Onda, Petrer, Quart 
de Poblet, Santa Pola, Silla, Sueca, 
Vinaròs i la pròpia Diputació de 
València.

PAIPORTA

ARRIBEN LES REBAIXES EN 
VALENCIÀ 

nia un 4,2% y el de los de Francia 
un 17,5%. Les siguen los países 
nórdicos e Italia. En los cinco 
primeros meses de 2023, Reino 
Unido es el país con mayor gasto 
acumulado (17,2% del total). Le 
siguen Alemania (12,4%) y Fran-
cia (8,1%).

Alojamiento y motivo
El 66,3% del gasto total en mayo 
lo realizan turistas que pernoc-
tan en alojamientos hoteleros, 
con un aumento anual del 16,4%. 

Por su parte, el gasto en aloja-
mientos de no mercado crece un 
46,2%. El gasto de los turistas que 
no viajan con paquete turístico 
(que representa el 75,7% del to-
tal) sube un 23,3% en tasa anual. 
El de los que contratan paquete 
turístico aumenta un 13,8%. 
  En cuanto al motivo del viaje, 
los turistas que visitan España 
por ocio generan el 85,3% del 
gasto total (con un desembolso 
un 21,8% mayor que mayo de 
2022).

Fuente: INE

Fuente: INE
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estiga millor intercomunicada.

La població compta amb mitjans de comunica-
ció propis com El Replà i Ràdio Sol a més de les 
xarxes, quin futur tenen?

Crec que és fonamental separar el que són 
els canals de l’Ajuntament i amb els perso-
nals. A nivell personal, jo continuaré por-
tant les meues xarxes, no me les gestionarà 
ningú, ho faré jo com sempre ho he fet. Em 
sembla fonamental donar resposta als veïns 
de manera directa i immediata. D’altra 
banda, respecte als canals d’informació de 
l’Ajuntament, la seua línia de treball serà 
completament diferent, volem que els pro-
tagonistes siguen les associacions, el co-
merç, el teixit social, els veïns i no el dia a 
dia de l’alcalde.

La teua llista electoral comptava amb molts 
joves, deies que és important conéixer l’opinió 
d’ells, què necessita Albal en matèria de joven-
tut i què posareu en marxa?

És molt important que l’Ajuntament pro-
grame activitats per als joves; campaments, 
extraescolars per a alumnes de l’ESO i ba-
txillerat. La gent jove ha de comptar i estar 
present a Albal.

Vosté ha comentat en alguna ocasió que si 
Carlos Mazón fora President no es cansaria de 
cridar a la porta de Presidència per a demanar 
millores per a Albal, què li demanarà?

Les institucions han de saber que Albal ne-
cessita millores i inversió. Em reuniré amb 
les diferents Conselleries i amb la Diputa-
ció, però Albal es mereix molt més i recla-
maré un major transport, una millor sanitat, 
millores en educació i majors serveis.

Què significa per a tu ser alcalde del teu poble?

És un somni complit, és un orgull, un honor 
i és una il·lusió enorme. Des de xicotet sem-
pre he volgut ser alcalde del meu poble

Amb el pacte i el repartiment de regidories 
el que es pretenia es que els partits amb 
menys representativitat tiguen importància 
dins del govern per a treballar tots com un 
vertader equip.

Avant té la vicealcaldía, agricultura, serveis 
socials, residència, modernització i medi 
ambient. Vox comerç i cultura. 

El PP s’encarrega de les àrees d’urbanisme, 
personal, hisenda, educació, joventut, 
igualtat, projectes europeus, jo personal-
ment portaré seguretat ciutadana.

En el teu programa electoral proposaves un pla 
de neteja integral, en què consisteix? haurà més 
pressupost?

La posició és clara, no pot ser que municipis 
veïns amb la meitat de la població que no-
saltres invertisquen el doble en neteja. 

A Albal tenim un problema de neteja i exigi-
rem a l’empresa que complisca amb el con-
tracte, també ho revisarem, i d’altra banda, 
l’Ajuntament ha d’invertir més diners.

A més, ja estem en converses amb l’empresa 
perquè fumigue com més prompte millor.

Existix un problema generalitzat d’ocupacions 
d’habitatges, vosté també planteja augmentar 
la plantilla de la Policia Local…

Reforçarem la Policia Local, i d’altra banda 
conscienciarem i informarem als veïns de la 
importància que té la nostra Policia, la seua 
professionalitat i immediatesa. 

La Policia treballa i molt, i és una labor que 
cal reconéixer i sobretot projectar als veïns. 
Respecte a l’ocupació, és un tema generalit-
zat, a Albal ens hem trobat amb mes casos 
dels quals ens esperàvem i parlarem amb 
els municipis veïns per a veure la possibili-
tat de crear una Oficina Mancomunada.

La comunicació d’Albal amb altres localitats 
és un problema històric, serà una prioritat per 
al seu govern millorar l’actual problema del 
transport?

Albal té un greu problema de transport. Es-
tem a 7km de València i tenim moltes difi-
cultats. Ara amb l’estació podrem arribar al 
centre de València, però estarà situada lluny 
de la població pel que posarem un ser-
vei d’autobús. Un altre aspecte que volem 
posar en marxa és comptar amb un servei 
d’autobús, dins de la població, perquè Albal 

Què tal els primers dies al capdavant de 
l’Ajuntament?

Amb molta il·lusió i molt treball per davant. 
A juliol són les nostres festes patronals i 
estem centrats en elles, volem que siguen 
unes bones festes i que la gent les gaudis-
ca. A nivell operatiu i administratiu estem 
posant-nos al dia i parlant amb els diferents 
departaments.

Quina és la primera mesura que ha posat en 
marxa?

Baixar la despesa política en prop a 50.000 
euros. Hem baixat la despesa que suposava 
per a les arques municipals la dedicació ex-
clusiva, suposarà un estalvi de 8.000 euros 
menys que en l’anterior legislatura. També 
hem reduït 24.000 euros la despesa de per-
sonal i 14.703 euros la despesa derivada de 
les assistències.

20 anys de govern socialista, com ha trobat 
l’Ajuntament?

L’Ajuntament té sobretot una gran fal-
ta d’organització i també de previsió tant 
urbanística com econòmica. Gràcies al 
PGOU, que va aprovar en el seu moment 
el PP abans de l’entrada de Ramón Marí, 
s’han generat moltíssims ingressos per 
l‘Ajuntament i gràcies a la llei d’estabilitat 
pressupostària, també aprovada pel PP, Al-
bal compta ara amb superàvit. Albal no té 
un problema econòmic, però sí un proble-
ma d’estancament.

Aquests anys hi ha hagut una relació molt tirant 
entre PSPV i PP, que ara continua després de les 
eleccions…

Per part nostra mai hi ha hagut eixa ten-
sió, porte onze anys exercint oposició, i la 
meua relació intente que siga de cordialitat 
absoluta. A mi m’haguera agradat que Ra-
món Marí , com a portaveu de l’oposició, 
s’haguera portat com jo m’he portat amb 
ell, però no podem esperar de les persones 
el que estem nosaltres disposats a oferir.

Ara ja com alcalde, quins són les seues priori-
tats?

En primer lloc, vull cridar a les portes de la 
Conselleria perquè l’institut estiga com més 
prompte millor, també el centre de salut que 
tanta falta ens fa pel ràtio de població i re-
clamarem la posada en marxa del tren.

Respecte a les zones de Sant Carles i La 
Florida volem que tinguen igualtat de con-
dicions que la resta de veïns de la pobla-
ció. Són barris als quals els ha faltat neteja 
i manteniment. Hi ha molta diferència entre 
els carrers més cèntrics i aquestes zones de 
la població.

Accedeixes a l’Ajuntament amb un pacte amb 
Vox i Avant, quina és la distribució de regidories?

“Les institucions han de saber que Albal 
necessita millores i inversió”

JOSE MIGUEL FERRIS, ALCALDE D’ALBAL

Jose Miguel Ferris, alcalde del PP d’Albal (PP)

S. Tormo   

FERRIS: “SER ALCALDE ÉS UN SOMNI COMPLIT, ÉS UN ORGULL, UN 
HONOR I ÉS UNA IL·LUSIÓ ENORME. DES DE XICOTET SEMPRE HE 

VOLGUT SER ALCALDE DEL MEU POBLE”

L’Ajuntament d’Albal té 
sobretot una gran falta 

d’organització i també de 
previsió, tant urbanística 

com econòmica
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Què tal les primeres setmanes al capdavant de 
l’Ajuntament?

Estan sent setmanes frenètiques amb mol-
ta faena perquè, encara que l’administració 
no para i nosaltres estàvem ja governant, jo 
era regidor, ara com a alcalde, hi ha projec-
tes que vull reprendre. També aquests dies 
s’han posat en marxa diversos programes de 
conciliació familiar per als xiquets i joves, i 
estem amb els preparatius de les festes. Han 
sigut setmanes en les quals no he pogut ei-
xir molt al carrer, però espere poder fer-ho 
prompte perquè considere que el contacte 
amb els veïns en fonamental.

Així i tot, és dels pocs ajuntaments en els quals 
un veí arriba al seu despatx directament sense 
necessitat d’agafar cita prèvia

Sí, i així continuarà sent. Som un poble xico-
tet i familiar on tots ens coneixem. El despa-
tx d’alcaldia sempre ha estat accessible. Tot 
veí que ve i crida a la porta se li atén com 
sempre ha sigut.

Finalment, no van aconseguir arribar a un pac-
te de govern amb Compromís com sí ha passat 
en altres poblacions, el preocupa governar en 
minoria?

Les eleccions municipals van donar com a 
resultat 4 regidors al PSPV, 4 al PP i 3 a Com-
promís. Davant aqueixa situació, entenem 
que els veïns estan demanant que s’arribe 
a acords. Abans del ple d’investidura no va 
ser possible l’acord amb Compromís, i de 
moment no l’hem aconseguit, encara que 
no està descartat que puguem fer-ho més 
endavant.

Quines són les seues principals propostes de 
govern?

Volem posar en marxa un parc jove amb 

pista multiesport i un pumptrack. Estarà 
situat pròxim a Sant Dídac. També volem 
crear un nou pàrquing dissuasiu i convertir 
en zona per a vianants la Plaça 9 d’Octubre, 
ens sembla que és important recuperar 
aqueix espai per als veïns. També es farà 
una actuació en el clavegueram.

Alfara del Patriarca, municipi universitari, 
és una oportunitat, però també els preus de 
l’habitatge han pujat per als residents, quines 
mesures proposa?

La dinàmica de la Universitat crea també 
una dinàmica social. Tots els dies venen a 
Alfara del Patriarca milers d’estudiants, que 
també són consumidors, i això comporta 
un impacte econòmic en la nostra població 
i comerços, però la demanda d’habitatges 
també ha provocat un augment de preus. 
Segons la llei d’habitatge, Alfara del Pa-
triarca es podria considerar zona tensiona-
da i existiria la possibilitat de controlar els 
preus, però no sabem el desenvolupament 
que pot arribar a tindre ara mateix aqueixa 
llei.

Nosaltres a nivell municipal proposem 
la posada en marxa d’habitatges públics, 
comptem amb un terreny municipal que 
tenim previst facilitar-lo a la Generalitat 
perquè realitze els habitatges. Estàvem ja en 
converses amb la Conselleria, però ara, des-
prés del canvi de govern hem d’esperar per 
a conéixer quals seran les seues polítiques 
en aqueixa matèria. L’habitatge és un tema 
sensible a Alfara del Patriarca.

Què és la zona taronja?

Estem realitzant un estudi de les diferents 
zones del municipi. Tenim un problema 
d’aparcament sobretot en el nucli històric 
on hi ha una pressió molt alta. La nostra 
proposta és donar prioritat als veïns i res-

tringir l’aparcament en algunes zones de la 
població, sempre aportant solucions com la 
posada en marxa de pàrquings dissuasius.

Quines són les seues propostes per a fomentar 
el comerç local?

El comerç local és fonamental i des de 
l’Ajuntament continuarem posant en marxa 
mesures com els bons comerç. En aquesta 
legislatura continuarem impulsant eines 
que faciliten l’ús de les noves tecnolo-
gies dirigides al comerç local i fomentant 
l’associacionisme. No comptem amb Asso-
ciació de Comerciants, encara que si que 
existeix voluntat, i creiem que seria impor-
tant la seua creació.

En matèria de turisme, a través de Turisme 
Carraixet, han realitzat diferents accions, quins 
plans té per a rehabilitar patrimoni com el 
convent Sant Dídac?

Tenim un projecte de rehabilitació de la nau 
central per a donar-li ús d’Auditori. Part dels 
diners per a això ja el disposem, es van ven-
dre uns terrenys amb l’objectiu de destinar-
los al projecte de recuperació del convent. 
Aquesta legislatura volem donar-li un im-
puls i posar-lo en valor.

D’altra banda, en matèria de patrimoni una 
de les propostes del programa de PSPV és 
la posada en marxa d’una norma de nous 
usos per a fomentar el nostre patrimoni i 
no tindre’l tancat. Es tractaria d’un projecte 
d’estabilització amb el qual oferir rutes cul-
turals.

Alfara del Patriarca ostenta la presidència de la 
Mancomunitat, fins quan? i quina valoració fa 
dels diferents projectes turístics?

La Mancomunitat segueix presidida per 

Marisa Almodóvar i després de les eleccions 
municipals s’ha de tornar a configurar la 
Mancomunitat. Pròximament els municipis 
integrants expressaran la seua voluntat de 
presidir-la, ara mateix la presidència està a 
Alfara del Patriarca.

Respecte a Turisme Carraixet la valoració 
és molt positiva. S’ha aconseguit l’objectiu 
de potenciar els productes de l’horta i con-
vertir-nos en una oferta complementària al 
turisme de la ciutat de València. A nivell lo-
cal (en referència a Alfara del Patriarca) ens 
ha situat en el mapa turístic. Miradors de 
l’Horta, Taste’m l’Horta o les diferents rutes 
turístiques ha potenciant la nostra població 
i totes les localitats que conformen la marca 
Turisme Carraixet i entenem que cal con-
tinuar potenciant aquesta línia de treball 
sempre mantenint la nostra premissa de 
turisme sostenible, no massificat i cultural.

Quin missatge li agradaria traslladar als seus 
veïns?

Totes les polítiques que realitzarem aniran 
dirigides a la gent i a millorar la seua quali-
tat de vida.

“L’habitatge és un tema 
sensible a Alfara del 
Patriarca, proposem la 
creació d’habitatge públic”

JAUME MARTÍNEZ, ALCALDE DE L’AJUNTAMENT D’ALFARA DEL PATRIARCA

Jaume Martínez, alcalde d’Alfara del Patriarca (PSPV)

S. Tormo   

Abans del ple d’investidura 
no va ser possible l’acord amb 
Compromís i, de moment, no 
l’hem aconseguit, encara que 
no està descartat que puguem 

fer-ho més endavant

“EN AQUESTA LEGISLATURA CONTINUAREM IMPULSANT 
EINES QUE FACILITEN L’ÚS DE LES NOVES TECNOLOGIES 
DIRIGIDES AL COMERÇ LOCAL” 
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Entrant en matèria de projectes, quins són els 
més importants que aneu dur a terme?

Jo destacaria dos: la nova Ciutat Esportiva 
i el Pla Especial del Port. Sense oblidar, un 
pla d’accessibilitat de totes les voreres i pas-
sos de vianants en tot el municipi.

Quant a la Ciutat Esportiva, explique’ns en què 
consisteix el projecte.

A l’altre costat de la CV-400, al costat de la 
zona residencial de Villa Carmen, volem 
habilitar un espai, que no pose per a res en 
perill l’horta, que es convertisca en la nova 
Ciutat Esportiva. Una vegada tinguem això 
en marxa, podrem reorganitzar el Polies-
portiu i al mateix temps, en els centres esco-
lars, actuaríem per a crear espais esportius 
a les vesprades perquè es pogueren utilitzar 
tant com espais públics, com a pavellons de 
barri per a aquells esports minoritaris que 
amb menys espai poden tindre solució a 
les carències. També habilitar els parcs per 
a poder fer esport a l’aire lliure. D’aquesta 
manera, amb la nova obra, podríem am-
pliar instal·lacions del Poliesportiu com la 
piscina. Al mateix temps ampliaríem el pa-
velló per a disposar de més espai cobert per 
a altres pràctiques esportives. Tot perquè els 
nostres veïns i veïnes no s’hagen de marxar 
de Catarroja per a desenvolupar altres es-
ports.
Voldria que en l’any vinent es prenguen ja 
decisions sobre aquest tema, per a poder 
saber quant suma, perquè segurament ne-

cessitarem fons europeus i volem que dins 
del Pla Estratègic de Catarroja aquesta siga 
una línia d’actuació.

Canviant de tema, a diferència de les anteriors 
legislatures, el color del govern autonòmic és di-
ferent del del municipi, com creu que afectarà?

Ens trobem expectants perquè és cert que 
tenim inversions com el nou institut o el 
nou centre de formació dins del Pla Edifi-
cant, que estan aprovades però encara no 
estan consignades pressupostàriament i no 
sabem si perillaran.

El Centre de Salut està en marxa i no hi ha 
problema, els Edificant dels col·les també, 
però estarem expectants i reclamant que 
per als pressupostos de l’any que ve estiga 
consignat el pendent.

Al mateix temps, teníem projectes de futur 
com la Residència i Centre de Dia per a per-
sones amb diversitat funcional, que estaven 
en el Pla Estratègic de la Generalitat, havíem 
fet ja la cessió dels terrenys, encara que no 
hi havia res més avançat. Tenim números, 
xifres i volem intentar que s’aconseguisca.
Igual que el poder obrir un consultori en 
la zona de Barraques. És veritat que amb 
l’ampliació de l’ambulatori comptarem amb 
l’espai més gran de tota la Comunitat, però 
així i tot, la gent més major té unes necessi-
tats i en la zona dels Barraques hi ha moltes 
persones amb aquestes característiques i 
lluitarem per les seues necessitats.

Quin missatge li agradaria fer arribar a la pobla-
ció?

M’agradaria transmetre’ls un missatge de 
proximitat. Vull dir-los que necessite les 
seues opinions. Ells són els nostres ulls al 
carrer i necessite que ens traslladen les 
seues preocupacions, i d’aqueixa manera, 
ajudar-nos a tindre una visió global per a 
poder donar solucions reals.

Vull que em vegen com una alcaldessa 
pròxima, de barri, aqueixa alcaldessa que 
intenta millorar la vida de les persones.

Per començar, esperava que el PSPV fora la for-
ça més votada a Catarroja en les passades elec-
cions?

Per descomptat, quan et presentes a unes 
eleccions ixes a guanyar. Darrere d’uns re-
sultats hi ha una estratègia, hi ha treball de 
molt de temps, un gran esforç, i pensàvem 
que teníem possibilitats. Crec que al final el 
treball i la constància tenen la seua recom-
pensa.

Com afronta Lorena Silvent la legislatura?

Espere que siga una legislatura de diàleg, 
d’avanços i espere que siguen uns anys on 
tornem a focalitzar totes les polítiques en el 
centre de les persones, de la ciutadania.  En 
aqueixes xicotetes coses que a vegades es 
queden oblidades o dins de l’administració 
no es materialitzen. Em referisc a temes 
d’accessibilitat, a reparacions de proble-
mes en via pública o que hi haja una co-
municació més directa dels ciutadans amb 
l’administració. Per posar un exemple, es-
tem veient que a vegades s’utilitzen xarxes 
socials en grups per a posar queixes, i això, 
no va a cap lloc, perquè no ho veiem. 

Per això, volem instaurar un canal de comu-
nicació via whatsapp on la gent puga pre-
sentar aqueixes fotos i aqueixes incidències, 
per a que arriben a nosaltres i repartir-les 
als departaments que correspongan. En de-
finitiva, apostar per dur a terme una política 
de proximitat.

Després de la seua investidura com a alcaldessa, 
com ha canviat el seu dia a dia?

Realment no ha canviat. Nosaltres en les an-
teriors eleccions ens quedàrem a 381 vots i 
decidírem que la força més votada ostentara 
l’alcaldia per a donar-li estabilitat. Però com 
sabeu creàrem la vicealcaldia i teníem dele-
gació completa de totes les matèries que no-
saltres gestionàvem, i la veritat és que hem 
estat en el govern encara que estiguérem en 
un segon pla. Hem sigut ací i som, coneixe-
dors dels problemes, de les solucions, de les 
inversions… Penseu, que portàvem matè-
ries com Hisenda, Esports, Majors, Joventut 
o Festes. Estàvem en tot, així que és cert que 
tens una part sentimental de dir: ostres, soc 
l’alcaldessa del meu poble, però realment 
en el dia a dia encara no he notat cap canvi.

Quines seran les primeres mesures que posarà 
en marxa?

Com portem huit anys en el govern tenim 

un bagatge, no obstant això, hem demanat 
un informe a cada departament per a veure 
en què situació es troba tot. Volem organit-
zar totes les energies i recursos econòmics 
per a posar en funcionament el Pla Estra-
tègic que acabem de realitzar i volem que 
aqueix siga el full de ruta. Per això, les pri-
meres mesures seran d’organització.

En referència a la continuïtat d’un govern en 
coalició, el pacte progressista va estar unes ho-
res abans de la presa de possessió en perill, no 
és així? Quina valoració fa?

No he dubtat en cap moment que anàvem 
a tindre un pacte i entenc que són tensions 
normals que es produeixen després dels 
resultats electorals. Però tenia clar que si 
durant dues legislatures el PSOE havia ce-
dit perquè l’estabilitat es produïra, també 
s’anava a produir ara. Calia depurar alguns 
temes d’organització, perquè el que volem 
amb Compromís és avançar més en temes 
de gestió que en delegacions. Ens preocu-
pava poder prioritzar certes inversions i ac-
tuacions, i que no es quedaren a la cua, com 
havia succeït en les dues legislatures ante-
riors. Problemes històrics del municipi com 
l’eix Albal-Catarroja; prioritzar actuacions 
en el Port o donar solucions a instal·lacions 
esportives.

Ara es troba en l’altre costat del pacte, com a al-
caldessa, com espera que siguen les relacions 
amb el seu soci de govern?

Molt bones. De fet jo soc una persona molt 
dialogant, que sempre cerca més les coses 
en comú que les diferències, per la qual 
cosa espere i crec que anirà molt bé. No obs-
tant això, podeu parlar amb qualsevol d’ells, 
que estan contents. A més de la nostra rela-
ció amb Compromís com a soci de govern, 
volem integrar en les nostres decisions als 
altres dos grups: PP i Vox, per llevar-los els 
arguments de crispació, perquè crec que el 
millor sempre és que la gent conega i tinga 
informació del que s’està fent i de la realitat 
que es viu a l’Ajuntament.

Què destacaria de l’equip de govern que acaben 
de presentar?

D’una banda, destacaria l’experiència i 
l’estabilitat. D’altra banda, en introduir a 
gent nova, destacaria les ganes i il·lusió.
M’agradaria ressenyar que després d’uns 
anys en què hi ha hagut que frenar algunes 
coses, perquè la pandèmia ha canviat les 
prioritats, crec que aquesta legislatura serà 
la dels avanços.

“Vull que em vegen com una 
alcaldessa pròxima, de barri,  
que vol millorar la vida de 
les persones”

LORENA SILVENT, ALCALDESSA DE CATARROJA

L. López

No he dubtat en cap 
moment que anàvem a 
tindre un pacte, i entenc 

que són tensions normals 
que es produeixen després 

dels resultats electorals

“AMPLIAREM EL PAVELLÓ PER A DISPOSAR DE MÉS ESPAI 
COBERT PER A ALTRES PRÀCTIQUES ESPORTIVES”

L’alcaldessa de Catarroja, Lorena Silvent, en el seu despatx (PSPV)
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queremos concluir los proyectos que ya ha-
bíamos aprobado todos en la anterior legis-
latura: renovación y mejora de los parques 
y jardines, reforma de pistas deportivas, 
vallado y apertura de los paelleros, y, la lici-
tación del cambio del césped del campo de 
fútbol.

En 2024, nos centraremos en adecuar y re-
formar la Casa de la Cultura para poder 
abrirla cuanto antes. En la Casa de la Cul-

tura hubo un problema técnico, no se pudo 
terminar la obra y la empresa se marchó. Ni 
hemos cerrado el contrato que ya había, ni 
podemos iniciar el nuevo contrato porque 
no se ha cerrado el anterior. Por los plazos 
ya no nos da tiempo estos meses que restan 
de 2023 para licitar y ejecutar la obra. En-
tonces, la primera propuesta del año que 
viene será licitar el proyecto de la Casa de la 
Cultura, y lo haremos con ayuda de las IFS.

¿Cómo han sido las primeras semanas al frente 
de la alcaldía?

Han sido y son intensas. Un problema que 
me lleva de cabeza porque afecta al Ayun-
tamiento y a título personal a nuestros veci-
nos, es la falta de personal del Consistorio. 
Pero entre las carencias hay una figura que 
es indispensable y nos falta, esa es la jefatu-
ra de Urbanismo. La persona que lleva este 
área se encuentra de baja desde mayo y no 
se ha tomado ninguna solución. Por ello, to-
dos los proyectos están paralizados.

Nosotros estamos hablando para tomar 
unas medidas de urgencia y ocupar ese 
puesto para que el Ayuntamiento de Roca-
fort recupere su marcha diaria. Crearemos 
una comisión de servicio, que es lo más rá-
pido, para cubrir durante las semanas que 
sean necesarias hasta que la persona que 
está de baja regrese, la plaza.

Por otro lado, a título de licencias particu-
lares, vamos a intensificar y trabajar con 
las ECUV, para que podamos desencallar el 
problema y retraso que hay en urbanismo.

El 28M se quedaron a un edil de la mayoría abso-
luta. ¿Qué valoración hace de estos resultados?

El PP de Rocafort se quedó a solo 7 votos de 
lograr un representante más y por tanto de 
obtener la mayoría absoluta. Así que esta-
mos muy satisfechos con los resultados. No 
obstante, hemos llevado a cabo una campa-

ña muy trabajada. Hemos ido casa por casa 
contando nuestro proyecto sin meternos 
con nadie y teníamos muy buenas sensa-
ciones, eramos muy optimistas.

Rocafort ha sido capaz de entender que qui-
zás era un momento de cambiar y dar esta-
bilidad al municipio. Han sido cuatro años 
de mucha inestabilidad: primero, gobierno 
de Ciudadanos; luego, PP; y después, mo-
ción de censura. La moción de censura fue 
un punto de inflexión para el partido y mar-
có el inicio de una regeneración en la que ha 
entrado gente joven muy preparada y con 
muchas ganas. Además, la nueva hornada 
es de diferentes zonas del municipio y están 
muy involucrados en él.

En este sentido, ¿qué caracteriza al nuevo equi-
po de gobierno?

Como te decía, a parte de que es un equipo 
preparado e ilusionado, no tiene prejuicios 
sobre nada, porque no ha vivido los enfren-
tamientos políticos de las anteriores legisla-
turas. En definitiva, me acompaña un equi-
po que le da igual el color político de donde 
venga cualquier idea que sea positiva para 
Rocafort y sus vecinos. Son personas que 
vienen con ganas de hacer, hacer y hacer.

Ha sido una legislatura muy dura con pacto de 
gobierno, alternancia de alcaldía y una moción 
de censura. ¿Qué espera de estos cuatro años 
que acaban de comenzar?

Durante la campaña hemos luchado y al 
final hemos conseguido darle a Rocafort la 
estabilidad que se merece.

Es cierto que podíamos haber gobernado 
en minoría, pero creo que el pueblo no se 
lo merecía y decidimos pactar. Y lo hemos 
hecho con un socio que ya conocíamos por-
que ya hemos trabajado con él. 

De esta forma pasamos de 6 a 8 concejales, 
tenemos uno más de la mayoría absoluta y 
eso nos permite sacar adelante unos pre-
supuestos y tomar las riendas del Ayunta-
miento con proyectos que no nos tiren para 
atrás. Esto no quiere decir que no vayamos a 
hablar y negociar, pero nos va a dar agilidad 
y solidez a la hora de sacar las cosas hacia 
delante.

El haber pactado con Vox, ¿cree que va a afectar 
a las políticas del gobierno de algún modo?

Conociendo a los dos concejales de Vox que 
han entrado en el equipo de gobierno, no. Al 
final, no se trata de partidos, se trata de per-
sonas y tenemos la suerte que los dos ediles 
son dos personas súper involucradas con su 
pueblo y transparentes.

Por último, ¿qué mensaje le gustaría transmitir 
a sus vecinos?

El mensaje que me gustaría transmitirles es 
de optimismo y de paciencia. Hemos llega-
do a un Ayuntamiento donde las cosas están 
como están y los recursos son los que son, 
pero vamos a ponernos al día y a trabajar 
para cumplir con todas nuestras propuestas 
del programa. Además, queremos hacerlo 
de forma ágil.

Para comenzar nos gustaría saber, ¿cuáles son 
sus principales objetivos y prioridades como 
nuevo alcalde de Rocafort?

Queremos que nuestra relación con la po-
blación sea más directa. Queremos que el 
Ayuntamiento sea un Ayuntamiento abierto 
a nuestros vecinos. También nos gustaría 
agilizar la burocracia al máximo, eso sí, den-
tro de lo que permita la ley. La ciudadanía 
necesita respuestas y las necesita de forma 
ágil. No se puede estar siempre con los re-
gistros de entrada que nunca se contestan. 
Queremos, y ya hemos comenzado a hacer-
lo, responder a los vecinos ante cualquier 
queja o sugerencia y darle una solución.

Otra de nuestras prioridades es acabar los 
proyectos que estaban pendientes de la an-
terior corporación, con los que estamos de 
acuerdo, como la renovación y mejora de 
los parques y jardines, pistas deportivas y la 
apertura de los paelleros.

¿Qué medidas va a tomar para mejorar la vida 
de los vecinos?

En nuestro programa electoral planteába-

mos que queríamos simplificar la forma de 
acceder a hablar con el alcalde, que sea más 
sencillo reunirse con él, y de este modo, la 
relación con el ciudadano sea más cercana. 
Para organizarse es necesario que haya un 
cita previa, pero no, que se tenga que pasar 
por un registro de entrada.

Ahora mismo, acabamos de aterrizar, y es 
verdad que en este momento no podemos 
darle esa atención a los vecinos, pero este 
es nuestro objetivo y lo vamos a poner en 
marcha en breve. En este sentido, una de 
las medidas que vamos a poner en funcio-
namiento para que la relación con el ve-
cindario sea más fluida es que el canal de  
infowhatsapp, en el que ya hay 2.000 perso-
nas, se convierta a partir de septiembre en 
un canal en el que el ciudadano además de 
recibir información pueda tener respuesta a 
sus preguntas en tiempo real, se establezca 
una relación bidireccional. Incluso, que sir-
va para poder pedir cita con el alcalde o con 
algún concejal.

¿Qué proyectos destacaría?

En primer lugar, en lo que resta de año, 

“Hemos luchado y al final 
hemos conseguido darle 
a Rocafort la estabilidad 
política que se merece”

GORKA GÓMEZ, ALCALDE DE ROCAFORT

Gorka Gómez, alcalde de Rocafort (PP)

L. López

Vamos a acabar los proyectos 
que estaban pendientes de 

la anterior legislatura, como 
la renovación y mejora de 

los parques y jardines, pistas 
deportivas y la apertura de los 

paelleros

“ROCAFORT HA SIDO CAPAZ DE ENTENDER QUE ERA 
MOMENTO DE CAMBIAR Y DAR ESTABILIDAD AL MUNICIPIO”
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que se planteó. Siempre hemos defendido 
que esa era una zona de expansión. Necesi-
tamos que venga más gente a Godella y para 
ello se tendrá que dotar de los servicios fun-
damentales. Sabemos también que se está 
causando una molestia a los vecinos, pero 
tenemos la certeza que la urbanizadora está 
adoptando todas las medidas oportunas 
para minimizar el impacto y los perjuicios a 
los residentes de la zona.

Por otro lado, hay dos asuntos que afectan al 
municipio que no son competencia del ayunta-
miento, hablamos del soterramiento de las vías 
de la estación y del proyecto del Azarbe. ¿Cómo 
van a trabajar en estos temas?
Tanto el soterramiento de las vías del me-
tro como la cuestión tan controvertida del 
Azarbe son proyectos que no dependen 
solo del Ayuntamiento, son supramunicipa-

les, de la Generalitat Valenciana. En el tema 
del metro, cuando estuvo en campaña con 
nosotros Carlos Mazón se ofreció a estudiar 
el proyecto y retomarlo para evitar otra ver-
tebración del pueblo que son las vías. Noso-
tros pretendemos que el proyecto se desa-
rrolle, sea consensuado y sea un proyecto 
de cohesión del pueblo.
Respecto al asunto del Azarbe, el actual pro-
yecto no nos ha gustado, pero pensamos 
que hay otras soluciones, como una obra 
subterránea. Además, es algo que debemos 
acordar entre Rocafort, Burjassot y noso-
tros, para luego hablarlo con la Generalitat.
Durante esta legislatura nos vamos a reunir 
y todo esto se hablará con el gobierno au-
tonómico para solucionar problemas que 
tenemos y mejorar la vida en el municipio.

Por último, ¿Cómo le gustaría que fuera la Go-
della del futuro?
Me gustaría que fuera como la Godella de 
antes. La Godella de la convivencia, de las 
calles limpias. Un sitio donde a la gente le 
gustara venir a vivir. Un pueblo de referen-
cia en cuanto a gestión, agilidad, calidad, 
que son cosas que Godella siempre ha teni-
do y que entendemos que ahora mismo la 
gente echa en falta.  Queremos recuperar la 
esencia de pueblo y ser capaces de ofrecer 
todos los servicios necesarios para que la 
gente pueda vivir aquí.

el gobierno. PSOE y Compromís, nos dije-
ron directamente que no. Ahora estamos 
hablando con Vox y posiblemente se pueda 
cerrar un acuerdo.
Nosotros estamos dispuestos a aceptar al 
que se quiera sumar a nuestro gobierno. Si 
podemos cerrar un acuerdo de gobierno 
entendemos que será bueno para todos. 
Eso sí, dejaremos abierta la puerta siempre 
a quien quiera sumarse.

El Ayuntamiento de Godella es uno de los con-
sistorios de l’Horta que cambia de color, ¿Cuál 
cree que ha sido el motivo por el que la ciudada-
nía del municipio ha decidido el cambio?
Yo creo que el motivo principal ha sido por 
la sensación de abandono que se tenía. 
Después de muchos años de otra clase de 
gobiernos, la ciudadanía ha entendido que 
hacía falta un cambio.Estos últimos años de 
legislatura han sido complicados. Ha habi-
do deficiencias en materia de ejecución de 
proyectos y todo ello ha hecho que los veci-
nos de Godella hayan decidido que era hora 
de apostar por otras opciones.

En las urbanizaciones, por poner un ejem-
plo, las reivindicaciones que nos han trasla-
dado son que por favor atendamos los ser-
vicios básicos. Nos demandan una mejora 
de las calles, mayor cuidado de los parques 
y jardines, una mejor señalización vial y una 
mayor recogida de restos de poda y resi-
duos, entre otras cosas. Asuntos en los que 
se han sentido abandonados y que les han 

hecho apostar por un cambio.

¿La apuesta por el cambio a qué nivel se ha pro-
ducido?
Ha sido generalizada. El Partido Popular 
ha ganado en todas las mesas electorales 
menos en una y en esa que no lo ha hecho, 
ha sido por poquito, por 15 0 20 votos. El 
PSOE ha pasado de 4 concejales a 2, con-
virtiéndose en la cuarta fuerza en Godella. 
Compromís ha bajado de 4 concejales a 2. 
Lo que significa que la ciudadanía entendía 
que era necesario el cambio y esperamos no 
defraudarles.

Respecto al Pai de la Torreta del Pirata, cuestión 
complicada, en la que hay gente en contra. ¿El 
PP seguirá adelante con él?
Este es un PAI aprobado en el año 2002, lle-
vamos 21 años con él y se desarrolla en una 
zona con derechos consolidados y no po-
demos revertir esos derechos. Si se hubiera 
producido una reversión nos supondría un 
coste de indemnización que este municipio 
no podría soportar. 
Ya nos pasó con la expropiación del parque 
de la Dehesa por el que tuvimos que pagar 
una indemnización de más de ocho millo-
nes de euros. Imaginemos aquí con cinco 
veces más metros y el aumento del coste de 
vida.

Nosotros desde el primer momento estuvi-
mos a favor de la aprobación del PAI y en 
contra de la revocación de la caducidad, 

12 años como concejal en la oposición y ha lo-
grado por fin la alcaldía, ¿cuáles van a ser sus 
prioridades?
Después de 12 años mi compromiso con los 
vecinos es total. Como sabéis, en anteriores 
elecciones habíamos sido la fuerza política 
más votada, pero no llegábamos a gobernar 
porque se producían pactos de la izquierda. 
Ahora, nuestros vecinos han votado y lo han 
hecho por un cambio de gobierno. En cuan-
to a nuestras prioridades, ya las expusimos 
en nuestro programa electoral, aunque he-
mos tenido que alterar alguna cosa. 

Uno de nuestros principales compromisos 
es crear buenos cimientos en el ayunta-
miento y mejorar la situación del personal. 
Queremos que estén contentos y regularizar 
sus retribuciones. Queremos que sepan que 
son una parte muy importante del gobierno 
de este ayuntamiento. Una vez que logre-
mos la estabilidad de esta parcela realiza-
remos más actuaciones. Entre las que des-
tacamos: la apertura de la piscina cubierta; 
la creación de la concejalía de Atención al 
Mayor; y, mejorar las deficiencias que tiene 
el pueblo en materia de limpieza, conserva-
ción, residuos urbanos... Sin olvidarnos de 
la bajada de impuestos que anunciamos, 
tanto en materia de plusvalía como de im-
puesto de bienes inmuebles

Además de estas medidas y acciones, ¿destaca-
ría algún otro proyecto?
Sí, queremos conseguir la adquisición del 
paraje de La Canteras para crear un parque 
público. No obstante, también pensamos 
realizar actuaciones para mejorar los par-
ques infantiles y jardines del municipio. 
Además, vamos a trabajar en el acondicio-
namiento del edificio adquirido por el ayun-
tamiento para la ubicación de la Policía y de 
Protección Civil. Todos estos proyectos no 
son a corto plazo porque tenemos que tra-
bajar mucho en ellos, lo que si esperamos es 
ir realizando algunos de los proyectos que 
no se han ejecutado, que se han quedado en 
el tintero, y esperamos poder ponerlos en 
marcha a lo largo de este año para no per-
der las subvenciones y las inversiones que 
teníamos que llevar a cabo.

Por ejemplo, una de las obras fundamenta-
les que se licitó pero que se quedó ahí, sin 
ejecutar, es la del Hogar del Jubilado. Ahora 
mismo estamos intentando establecer un 
orden de medidas prioritarias y sobre todo 
trabajar en las obras no ejecutadas.

En cuanto al equipo que le acompaña, ¿qué des-
tacaría?
Su compromiso, sus ganas de trabajar, la 
responsabilidad con la que han asumido las 
delegaciones concedidas y el trato cercano 
que tienen con la gente.

Se han quedado a un concejal de la mayoría ab-
soluta, pero han decidido gobernar en solitario 
¿Por qué?
No es que hayamos decidido gobernar en 
solitario. Hemos ofrecido a todos entrar en 

“Dejaremos abierta la puerta siempre a quien quiera 
sumarse al Proyecto del PP”

JOSÉ MARÍA MUSOLES, ALCALDE DE GODELLA

José María Musoles, alcalde de Godella (PP)

L. López

Hemos ofrecido a todos 
entrar en el gobierno. 

PSOE y Compromís nos 
dijeron directamente 

que no. Ahora estamos 
hablando con Vox y 

posiblemente se pueda 
cerrar un acuerdo
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Aquestes són les mesures més urgents, però 
tenim molt més a fer, l’Ajuntament no pa-
rarà.

El 17 de juny va prendre possessió. Per què va 
decidir no pactar amb ningú i governar en mi-
noria?

Nosaltres decidirem que volem anar per 
lliure. Això sí, els ciutadans han dit que par-
lem més entre els partits i ho farem, parla-
rem amb tots.

Què destacaria de l’equip de govern que ha con-
format?

Dijous passat es va realitzar el ple 
d’organització de l’Ajuntament on es van 
assignar les delegacions que dirigirà cada 
regidor. Destacaria que som una pinya, que 
som gent senzilla i humil, amb diferents 
perfils, que són reflex de la societat de Ta-
vernes, i encarem la legislatura amb molta 
il·lusió.

En tornar a l’alcaldia, quins han sigut els canvis 
més significatius que ha detectat?

El principal canvi ha sigut veure com el fun-
cionariat que era una pinya, ara no es porta 
bè. En huit anys ha hagut tal involució, que 
no pot ser.

A més, sabíem que estava tot sota mínims, 
però el problema del personal és el pitjor 
que m’he trobat. Per això, intentarem resol-
dre tots els problemes que tenim. Comptem 
amb un regidor de Personal, Juan José Fa-
laguera, que està posant tota la seua obsti-
nació en solucionar el tema. Ja ha començat 
a dialogar amb els treballadors. No sabem 
tot el que ha ocorregut, però el que volem 
és que se solucione i treballar amb alegria i 
com una pinya.

D’altra banda, què li sembla el paper que estan 

Torna a l’alcaldia després de huit anys en 
l’oposició, com afronta la legislatura?

Amb molta il·lusió, perquè després de huit 
anys en l’oposició i després d’haver estat 
12 anys governant, a algun se li pot llevar la 
il·lusió, però en el meu cas no. Tenim moltes 
ganes de tornar a governar.

Els ciutadans, que mai s’equivoquen, hui et 
posen i demà et lleven, en aquest cas ens 
han donat una majoria simple, amb 6 regi-
dors de 7, i ens han dit una cosa molt clara: 
heu de posar-vos d’acord, heu de cedir, heu 
de pactar, heu d’acordar coses, i en això es-
tem.

Quines són les primeres mesures que posarà en 
marxa?

Una de les primeres mesures ha sigut conti-
nuar amb el pla d’il·luminació, que ja estava 
en marxa. D’altra banda, aquesta setmana 
està previst que concretem un pla de xoc de 
dos mesos de neteja viària i de parcs i jard-
ins, que fa moltíssima falta i que tenim es-
pecial interés en solucionar.
Una altra de les accions que volem realitzar 

en els primers mesos és treballar en un pla 
de millora de voreres. I un tema que també 
volem intentar solucionar el més prompte 
possible és el del personal, que està una mi-
queta embolicat. Volem desfer la madeixa i 
que tot funcione tan bé com siga possible.

“Anem a aprovar un pla de 
xoc de dos mesos de neteja 
viària i de parcs i jardins, 
que fa moltíssima falta”

ARTURO ROS, ALCALDE DE TAVERNES BLANQUES

Arturo Ros, alcalde de Tavernes Blanques (PP), durant l’entrevista amb El Meridiano.

L. López   

ARTURO ROS HA TORNAT A PRENDRE DE NOU LA VARA DE 
COMANDAMENT DE L’AJUNTAMENT 

adquirint les xarxes socials en la política actual?

Jo les utilitze bastant, tant Instagram com 
Facebook com Twitter. Qualsevol cosa que 
fem la pugem a les xarxes perquè és el que 
s’estila ara.

Durant aquests quatre anys, quin serà el seu full 
de ruta?

Nosaltres tenim clar que la neteja és el punt 
bàsic, per això realitzarem el pla de xoc, que 

he esmentat anteriorment, mentre que pre-
parem la licitació del contracte a 10 anys que 
toca. Ens posarem en marxa per a establir un 
pla d’asfaltat de carrers, que estava mig pre-
parat i està parat. També de barreres arqui-
tectòniques i de sanejament. Continuarem 
amb el canvi de lluminàries. En defenitiva, 
no es pot parar res. De seguida que puguem 
anem fer una obra en els vestuaris del pa-
velló cobert. En el poliesportiu volem fer 
també intervencions per a millorar la pràc-
tica esportiva dels nostres esportistes. Per 
exemple, si podem cobrir un dels frontons i 
posem un altre tipus de sòl, podem aprofitar 
l’espai que menys s’utilitza per a fer un millor 
ús de les nostres instal·lacions. Volem posar 
en marxa també una tercera pista de pàdel. 
Com veus hi ha una llista interminable.

De tots els projectes que ha esmentat, quin des-
tacaria?

En un poble has de tindre en compte l’a,b,c: 
neteja, il·luminació i seguretat, i en això es-
tem i estarem treballant.

No ens agradaria deixar de preguntar-li per les 
festes, com s’aveïnen?

D’aquest assumpte s’està encarregant Sergio 
Climent. L’anterior equip de govern ho va 
deixar preparat i està tot canalitzat.

Finalment, què li agradaria dir als veïns que han 
confiat en vosté i li han votat?

M’agradaria demanar-les tranquil·litat, ja 
que en un dia no podem fer-ho tot. Establi-
rem les bases per a fer les coses poquet a po-
quet.

I als quals no li han votat?

Que treballarem per tots, sense distinció.

Torne amb molta il·lusió, 
perquè després de huit anys 

en l’oposició i després d’haver 
estat 12 anys governant, a 

algun se li pot llevar la il·lusió, 
però en el meu cas no. Tenim 

moltes ganes de tornar a 
governar
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La mejora de los centros educativos es fun-
damental, me preocupa en la situación en la 
que nos los hemos encontrado. Una de las 
primeras cosas que haré cuando nombren 
al Conseller de Educación será reunirme 
con él.

PP y Vox han firmado un pacto de gobierno…

Ha sido un pacto cordial, estable y que estoy 
convencida que será muy positivo para Xiri-

vella. La mayoría de las áreas las ostenta el 
PP y Vox llevará cultura, sanidad, consumo 
y ADL.

¿Le preocupa que sus socios de gobierno pue-
dan hacer algún tipo de declaraciones en con-
tra del ideario del PP sobre todo en materia de 
igualdad o promoción lingüística?

No me preocupa, somos dos partidos dife-
rentes. En el Partido Popular tenemos muy 
clara nuestra posición. Por desgracia, ha ha-
bido recientemente un nuevo caso de vio-
lencia machista y nos hemos concentrado 
en señal de repulsa como no podía ser de 
otra forma. En el Partido Popular no vamos 
a permitir ningún retroceso.

Ha designado ya las delegaciones, vuelve Pilar 
Ureña y Guillermo Garrido, a las áreas de Ha-
cienda y Urbanismo.

Sí, estoy segura que los dos harán una gran 
labor. Pilar Ureña además también llevará 
personal y Guillermo Garrido limpieza. Au-
mentar la plantilla de personal, área donde 
hay carencia, es fundamental y también 
mejorar la limpieza. Nos hemos encontrado 
con el contrato de limpieza que caducó hace 
6 años, nuestro objetivo es volver a sacar el 
pliego y aumentar la partida presupuestaria 
para que Xirivella esté limpia y cuidada.

Usted se queda con la concejalía de fiestas, ¿por 
qué? ¿va a recuperar algunas de las medidas 
que puso en marcha?

Es una apuesta personal. Mi pretensión es 
mejorar las fiestas y recuperar las tradicio-
nes.

¿A qué se refiere con recuperar las tradiciones?

Vamos a suprimir el pregón institucional (se 
puso en marcha hace 8 años) y volver a darle 
el protagonismo, que se merece, el pregón 
de las fiestas patronales en honor a nuestra 

patrona. Un pregón donde todos los colecti-
vos y vecinos están invitados. Además, vol-
veremos a darle protagonismo a la clavaría. 
Además, potenciaremos ‘la botifarra amb 
oli’ y para ello pondremos en marcha la ‘Bo-
tifarra fest’ contando con el comercio local 
como no puede ser de otra forma.

El transporte es el caballo de batalla de Xirivella, 
¿es una prioridad para su gobierno?

Sí, nuestro servicio es deficitario y obsoleto, 
no está acorde con el volumen de vecinos 
que tiene Xirivella. Faltan autobuses y falta 
frecuencia de paso. Es una prioridad para 
nuestro gobierno dotar a Xirivella de un me-
jor transporte. Por eso, cuando el Presidente 
Mazón nombre al Conseller de infraestruc-
turas hablaré con él para reclamar el servi-
cio que nuestro municipio necesita.

Ahora como síndica tiene más línea directa con 
el Presidente de la Generalitat, ¿Qué le va a re-
clamar para el municipio?

Además de mejorar el transporte también 
voy a reclamar que vuelvan las especialida-
des a nuestro centro de salud.

Volviendo a la política municipal, desde la opo-
sición han criticado la falta de policías locales, 
¿va a ampliar la plantilla?

En Xirivella tendríamos que tener 44 agen-
tes, pero tenemos 25 en plantilla trabajando 
en los diferentes turnos. Esto ha provocado 
que, en alguna ocasión, un solo agente pa-
trulle en coche la población. Esto no puede 
ser y ya hemos aumentado en 4 agentes más 
la plantilla. Vamos a continuar trabajando 
en esa línea: dotar a Xirivella de más agen-
tes. Además, también vamos a poner más 
cámaras de vigilancia para evitar así situa-
ciones incívicas como carreras de coches.

¿Qué problemas tiene el área de servicios socia-
les y cómo lo va a subsanar?

Este departamento está sin técnico y con 
cinco trabajadores de baja. Esta situación 
ha generado una gran sobrecarga de trabajo 
para las personas que están en el departa-
mento. Vamos a dotar de más personal esta 
área.

Lleva 16 años como concejala, tanto en el go-
bierno como en la oposición, y siempre lo ha 
compaginado con su profesión de maestra, aho-
ra va a estar dedicada en exclusividad a la políti-
ca entre Ayuntamiento y Generalitat, ¿cómo lo 
va a compaginar?

Mi prioridad es Xirivella y es donde dedi-
caré la mayor parte de mi tiempo. Lo com-
paginaré con mi trabajo en Les Corts, que 
seguro que también será muy positivo para 
Xirivella..

¿Le dio tiempo de despedirse de sus alumnos?

Mis alumnos sabían que me presentaba a 
las elecciones. Me han felicitado los niños 
y las familias. Me han dicho que me van a 
echar mucho de menos, yo a ellos también, 
pero son etapas. Hago una pausa en la ense-
ñanza, pero volveré.

Vuelve al Ayuntamiento como alcaldesa des-
pués de 8 años en la oposición, antes como con-
cejala en el gobierno, ¿qué sensaciones tuvo al 
volver a entrar en alcaldía?

No acabo de ser aún consciente. Hace tres 
semanas que soy alcaldesa, desde el pri-
mer momento nos hemos puesto a trabajar. 
Afronto esta etapa con mucha responsabili-
dad, tranquilidad e ilusión.

¿Cómo ha encontrado el Ayuntamiento después 
de 8 años de gobierno socialista?

Sobre todo, hemos detectado que hay una 
gran falta de personal y eso ha provocado 
que muchos temas se hayan ralentizado 
pese al gran esfuerzo que están realizando 
todos los funcionarios. El Ayuntamiento ca-
rece de jefe de personal y técnicos de algu-
nos departamentos como servicios sociales 
o educación. La falta de personal también 
ha originado un gran atasco en el área de 
urbanismo donde hay más de 300 expe-
dientes por resolver. En ese sentido, una de 
las primeras medidas que ya hemos puesto 
en marcha es reforzar ese departamento, no 
puede ser que haya empresas que estén es-

perando hasta dos años para tener la licen-
cia de actividad. Esto provoca, el efecto con-
trario, y es que las empresas no se quieran 
ubicar en nuestra población. Por otra parte, 
me preocupa la situación en la que hemos 
encontrado varios centros escolares.

¿A qué se refiere?

Las obras del Pla Edificant en Ramón y Cajal 
empezaron hace escasas dos semanas.  Me 
preocupa que no estén acabadas para el ini-
cio del curso escolar. Ya he hablado con la 
empresa que está trabajando en el centro y 
les he comunicado que lo que necesiten, a 
nivel municipal, nos lo notifiquen y agiliza-
remos todos los trámites.

Por otra parte, el colegio Cervantes tiene 
aulas en barracones en el patio y a día de 
hoy las obras no han empezado. Nos dicen 
desde el departamento que la empresa ha 
notificado un sobre coste de la obra y que 
de momento no van a empezar.  Algo pare-
cido ha ocurrido con el colegio Gregori Ma-
yans, donde el gobierno anunció el inicio 
de obras, y tampoco han empezado por el 
sobre coste de las mismas.

“Me preocupa la situación en 
la que nos hemos encontrado 
los centros escolares”

PAQUI BARTUAL, ALCALDESA DE XIRIVELLA

Paqui Bartual, alcaldesa de Xirivella (PP)

S. Tormo   

Por desgracia, ha habido 
recientemente un nuevo caso 
de violencia machista y nos 
hemos concentrado en señal 

de repulsa, como no podía ser 
de otra forma. En el Partido 

Popular no vamos a permitir 
ningún retroceso

LA ALCALDESA DE XIRIVELLA ANUNCIA REUNIONES CON 
SANIDAD, EDUCACIÓN Y TRANSPORTE PARA RECLAMAR 
SOLUCIONES PARA LA POBLACIÓN
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Sobre la seguridad vamos a dotar a la Policía 
Local y Protección Civil de más medios téc-
nicos para que puedan desarrollar mejor su 
trabajo y respecto a la Sanidad, insistimos 
en la reversión del departamento de salud 
de Manises a la sanidad pública.

Antes de las elecciones el Consell anunciaba 
la reversión del departamento ¿cree que ha-
brá ahora, con el nuevo gobierno, una marcha 
atrás? ¿y en qué afecta a los vecinos de su pobla-
ción?

Espero que no haya ningún retroceso. Nues-
tra opinión siempre ha sido clara, queremos 
un departamento de salud público, la ges-
tión no ha sido buena. Los vecinos de Ma-
nises padecemos la falta de personal sanita-
rio, tenemos un grave problema en nuestros 
ambulatorios.

No hay que olvidar que, si el nuevo gobier-
no de la Generalitat no revierte la situación, 
la concesión volvería a ser para 5 años más. 
Esto no puede ser y desde el Ayuntamiento 
de Manises haremos todo lo necesario para 
impedir que, otra vez más, nuestro departa-
mento de salud esté en manos de una em-
presa privada.

Manises se encuentra situado junto al parque 
fluvial, hay mucha diferencia con el parque de 
Quart de Poblet, ¿por qué no se ha explotado esa 
zona? Y ¿cuáles son sus propuestas?

El parque natural del Turia pertenece a la 
Confederación Hidrográfica del Júcar, el 
Ayuntamiento no tiene competencias más 
allá que reclamar su conservación y mante-
nimiento a CHJ, y eso es lo que hemos he-
cho los últimos años desde el Consistorio. 

Desde hace un par de años ya se están tra-
tando las cañas invasoras, cuando acabe 
ese proceso, la Confederación comenzará 
a trabajar en la zona, y nuestra intención 
es dotarla de mobiliario urbano y zonas de 
juegos, hacerla transitable y que cuente con 
buenos accesos.

Vuelven los partidos de izquierdas a consensuar 
un equipo de gobierno, ¿en tres años como al-
calde le dará tiempo a desarrollar su programa?

Sí, hemos llegado a un acuerdo de gobier-
no donde los tres primeros años tendrá la 
alcaldía el PSPV y el último será para Com-
promís, y sí, en tres años sí que nos dará 
tiempo a ejecutar la práctica totalidad de 
nuestro programa electoral con el que nos 
presentamos a las elecciones, y a lo largo de 
la legislatura el programa de gobierno con-
sensuado.

Habla de prioridades de gobierno, ¿a qué se re-
fiere?

Nuestras prioridades son la limpieza y man-
tenimiento de la vía pública y buscar solu-
ciones al aparcamiento, la seguridad y la 
sanidad pública.

Con respecto a la limpieza, en determinados 
momentos y barrios existe una sensación de 
suciedad. Vamos a hacer un seguimiento a 
la empresa que gestiona este servicio, com-
probar que cumplen escrupulosamente con 

el contrato, si no es así reclamar que lo ha-
gan, en el caso de que lo estén cumpliendo 
ampliaremos la partida presupuestaria para 
que den un mayor servicio. Con respecto al 
mantenimiento, volveremos a sacar un con-
trato para mejorar el servicio y que Manises 
esté cuidada porque la brigada de obras, 
con solo 8 personas, no puede hacer frente 
al volumen de trabajo.

Con respecto al aparcamiento, seguiremos 
trabajando en la línea que lo hemos hecho 
hasta ahora, llegar a acuerdos con propie-
tarios de solares para poder utilizarlos de 
aparcamiento. Además, estamos ultimando 
un estudio para la creación de zonas verdes 
en los barrios más saturados. No hay que ol-
vidar que Manises cuenta con un hospital, 
un aeropuerto y una zona industrial. Estos 
barrios tienen problemas de aparcamiento, 
los vecinos cuando llegan de trabajar se en-
cuentran su barrio sin plazas libres. Hay que 
dar una solución a la población que viene a 
Manises, pero dar prioridad a los vecinos de 
esos barrios. También estamos estudiando 
la posibilidad de que los propietarios pue-
dan aparcar en sus propios vados. 

“Esperamos que el cambio 
en la Generalitat no afecte 
en la reversión del Hospital 
de Manises a la sanidad 
pública”

JAVIER MANSILLA, ALCALDE DE MANISES

Javier Mansilla, alcalde de Manises (PSPV)

EL FUTURO DE L’AUDITORI “ES UNA DE LAS POCAS 
DIFERENCIAS QUE EXISTEN EN EL EQUIPO DE GOBIERNO”, 
QUE AHORA ESPERA CONOCER LAS PRETENSIONES DE GVA

Uno de los mayores problemas que tienen los 
jóvenes es el acceso a la vivienda, Manises es 
una de las poblaciones del área metropolitana 
donde el alquiler es más caro. La vivienda no es 
competencia municipal, pero ¿es posible desde 
el Ayuntamiento intentar paliar esta situación?

Llevábamos meses hablando con la Gene-
ralitat Valenciana en ese sentido, el proyecto 
estaba avanzado y consistiría, en un futuro, 
en facilitar terrenos  para que la Generalitat 
realice pisos de VPO para la compra o el al-
quiler. No se trata de hacer guetos sino de 
facilitar a la población más joven acceso a 
la vivienda en su población. Ese proyecto, 
que cuenta con el visto bueno del Ayunta-
miento, está ahora a la espera de conocer 
las directrices del nuevo gobierno de la Ge-
neralitat Valenciana.

Por otra parte, desde hace años y, motivados 
también por los precios de los pisos en la ciudad 
de Valencia, los municipios del área metropo-
litana están acogiendo cada vez más a nuevos 
vecinos, ¿le preocupa que Manises se convierta 
en ciudad dormitorio?, ¿es posible crecer como 
municipio y mantener la esencia de pueblo?

El crecimiento de Manises ha sido muy 
progresivo y así lo seguirá siendo. Los PAIs 
previstos se harán según demanda de la po-
blación y nuestro Plan General contempla 
un crecimiento sostenible. Además, Ma-
nises cuenta con muy buenos servicios y 
prestaciones, y la gente que viene a vivir a la 
población hace vida en el municipio como 
uno más.

Un problema de Manises estancado en el tiem-
po es l’Auditori, ¿sabe plazos para la puesta en 
marcha?

El futuro de l’Auditori es una de las pocas di-
ferencias que existe en el equipo de gobier-
no. Todos los partidos coincidimos en que 
queremos que la obra se acabe, pero desde 
el PSPV creemos que l’Auditori debe ser 
para el pueblo, para atender las demandas 
de entidades y asociaciones, y destinar una 
parte a Centro de Día. Los demás partidos 
por su parte, quieren que el edificio se con-
vierta, con el Pla Edificant, en una escuela 
de danza dependiente de la Conselleria de 
Educación.

En cualquier caso, lo que todos los parti-
dos coincidimos es que, primero se deben 
acabar las obras en los colegios y segundo 
que Manises tiene antes otras prioridades. 
Ahora la pelota está en manos de la nueva 
Generalitat, ver si ellos van o no a continuar 
con el Pla Edificant. Llegados a ese punto, 
el equipo de gobierno volverá a sentarse a 
hablar sobre este asunto y seguro que llega-
remos a un consenso.

Por otra parte, no hay que olvidar que el 
edificio lleva cerrado más de 10 años, su 
puesta en marcha conlleva una inversión 
muy importante, no solo para acabarlo sino 
también para adaptarlo y repararlo, prácti-
camente todos los elementos interiores que 
se pusieron no están ya en buenas condicio-
nes.

Hablando de la puesta en marcha, ¿en qué pun-
to se encuentra la piscina cubierta?



Por situarnos, cuando se hizo la piscina cu-
bierta la obra presentaba numerosos pro-
blemas. Durante años, la empresa gestora 
presentaba pérdidas y el Ayuntamiento te-
nía que asumir anualmente un gasto de en 
torno a 300.000 euros. 

Los problemas fueron aumentando y el 
vaso de la piscina estaba en peores condi-
ciones. Con la pandemia y el cierre de todas 
las instalaciones municipales decidimos no 
volver a abrirla para arreglar el problema. 
Los técnicos realizaron un informe con to-
das las deficiencias y volver a hacer la pis-
cina supone un coste para las arcas muni-
cipales de cerca de 4 millones de euros, y 
es en ese punto en el que nos encontramos 
ahora. Este año el presupuesto municipal 
contempla destinar 1 millón de euros para 
comenzar las obras, en el 2024 se destinarán 
2 millones de euros y en el 2025 un millón 
de euros más, y estará ya finalizada.

Manises, ciudad de la cerámica, ¿está todavía 
por explotar turísticamente?

Cada año vienen a Manises más de 30.000 
turistas, muchos de ellos extranjeros. Segui-
mos trabajando en esa línea, pero la apues-
ta del Ayuntamiento de Manises, indepen-
dientemente del color político, siempre ha 
sido potenciar y poner en valor la cerámica 
y todo lo que hace el Ayuntamiento, de una 
forma u otra, está vinculado a ella.

La cerámica tradicional y los talleres artesanos 
han ido a menos, ¿existe un problema de relevo 
generacional? Y ¿qué piensa hacer el Ayunta-
miento a este respecto?

Antes en Manises había 300 talleres, ahora 
hay 7. El modelo también ha cambiado, ya 
no se hacen producciones masivas, aho-
ra son producciones limitadas y se trabaja 
mucho a demanda. Contamos también con 
la asociación de ceramistas y la escuela de 
ceramistas.

Es importante que no se pierda, que exista 
relevo generacional y eso pasa también por-
que haya demanda de cerámica y los talle-
res puedan contratar a gente joven a la que 
enseñar.

El reconocimiento de la UNESCO también 
es muy importante para el sector.
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Milers de persones gaudeixen de la 
cavalcada de la ceràmica de Manises

Com cada estiu Manises 
ha celebrat les seues 
festes. Uns dies en què 

la ciutat de la ceràmica ha 
omplit els seus carrers de tra-
dició i una important agenda 
d’activitats que ha fet gaudir a 
majors i a xicotets.
  La música ha sigut part molt 
destacada de la programació, 

a més de discomòbils, han ac-
tuat orquestres de renom com 
Scream i Montecarlo. L’humor, 
la pólvora i les activitats infan-
tils, també han jugat un paper 
destacat, juntament amb el 
concurs de all i oli.
   Però sens dubte el plat fort 
han sigut les desfilades de Mo-
ros i Cristians i la Cavalcada de 
la Ceràmica, grans símbols de 
la tradició i cultura manisera.

   El recent estrenat alcalde de la 
ciutat, Javier Mansilla Bermejo, 
ha destacat que han sigut uns 
dies molt especials i, malgrat 
les altes temperatures, “hem 
pogut gaudir de la Festa de la 
Ceràmica, enguany amb un 
matís més internacional que 
mai en comptar amb la parti-
cipació d’artesans i ceramistes 
d’altres Ciutats Creatives de la 
UNESCO”. 

  Mansilla també ha manifes-
tat que la gent ha respost molt 
bé als diferents esdeveniments 
programats i han tingut una 
alta participació. 
  A més l’alcalde de la pobla-
ció ha volgut agrair a tots els 
col·lectius i associacions que 
fan possible la festa, “que el 
nostre municipi s’òmpliga 
d’alegria i activitats per a tots 
els públics”.

LA POBLACIÓ S’HA OMPLIT D’ACTIVITATS PER A TOTS ELS PÚBLICS AMB MOTIU DE LES FESTES

Redacció

Cavalcada de la ceràmica a Manises

S. Tormo   

Antes en Manises había 300 
talleres, ahora hay 7. Es 

importante que no se pierda, 
que exista relevo generacional, 

y eso pasa también porque 
haya demanda de cerámica y 

los talleres puedan contratar a 
gente joven a la que enseñar la 

profesión

Festa de Moros i Cristians Festa de Moros i Cristians

Paella clavaria Recepció de Ciutats Creatives de la Unesco

Festa de la ceràmica amb la visita de la Ministra Homenatge Antonia Balastegui

Festa de la Cerámica
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Ya están aquí las Fiestas 
de ‘Santa Ana’ 2023 de la 
localidad de Albal. Las 

celebraciones en honor a la pa-
trona son de las más esperadas 
e importantes de l‘Horta Sud por 
su amplio catálogo de actos pre-
vistos. 
  La programación se concentra 
en tres semanas, del 8 al 28 de 
julio, con actividades enfocadas 
a todos los públicos entre las que 
destaca la cabalgata, la ‘cordà’, el 
‘correfoc’, discomóviles, actua-
ciones en directo, la ofrenda de 
flores a la patrona, la procesión, 
la ‘mascletà’ y el majestuoso cas-
tillo de fuegos artificiales con el 
que se cierran las fiestas cada 
año.
  Los actos festivos se iniciaron 
el sábado día 8 con una cena en 
la que por primera vez, se reu-
nieron Reinas, Damas y Festeros 
desde el año 1969. 
  Durante estas semanas las ca-
lles del pueblo de Albal se inun-
darán de toda clase de espectá-
culos y actos. El viernes 14 tuvo 
lugar la obra de teatro “Ella i ell” 
en La Casa de la Cultura a las 
19.30 horas y a las 23 horas un 
concierto homenaje al humo-
rista y cantante Paco Calonge, 
recientemente distinguido como 

LA POBLACIÓN ACOGE NUMEROSOS ACTOS PARA TODOS LOS PÚBLICOS

Albal celebra sus fiestas 
patronales en honor a Santa Ana

Festers 2023

Les festes patronals de Santa Ana 
són l’orgull de qualsevol Albalenc, 
són dies en els quals tot el poble 
d’Albal celebra formar part d’este 
gran municipi, tenint l’alegria i la 
germanor entre veïns com a eix 
principal. Els carrers de la nostra 
població es convertixen en punt 
d’encontre i reunió a on disfrutar, 
conviure i crear records. Les famí-
lies compartixen sopars estes nits 
d’estiu, els amics van junts als dife-
rents events i orquestres, mentres 
els més menuts disfruten de jocs i
activitats.

No hem d’oblidar mai en honor a 
qui celebrem estes festes, la nostra 
Patrona Santa Ana tan volguda per 
tots. No conec cap albalenc que no 
senta este fervor i afecte cap a la
nostra Sentaneta. Per això, és que 
en estos dies de alegria i felicitat, 
vos demane que tots tinguem uns 
moments per a poder recordar-
nos-en d’Ella i l’honrem com es 
mereix, no només en els actes més 
institucionals i litúrgics que tin-
dran lloc estos dies, sinó també en 
la intimitat.

No hi ha cap dubte que no es pot 
parlar de les nostres Festes Patro-
nals sense destacar el compromís 
i l’ajuda de totes i cadascuna de 
les associacions que participen i 
les fan possibles. És de reconéixer 
que les nostres festes no serien 
igual sense el treball i ajuda de tot 
el nostre teixit associatiu, que fan 
una llabor impagable per a que tots 
puguem viure unes festes úniques 
cada any. Gràcies, gràcies i gràcies 
als Festers de Santa Ana, a la Jun-
ta Local Fallera, a totes les Falles 
d’Albal, a l’Associació Andalusa, 
Ames de Casa Tyrius, a la Banda de
Música, corals musicals i a totes les 
associacions que ens acompanya-
reu estos dies de festa.

Per acabar, no em queda més que 
convidar-vos a eixir al carrer, a 
disfrutar de tots els actes i activi-
tats que durant tots estos dies tin-
dran lloc per tot el municipi. Hem 
de viure les festes plens d’alegria, 
amor i entusiasme. Una volta més, 
els veïns d’Albal fareu d’estos dies 
unes festes inoblidables. Ens tro-
bem segur pels carrers.

VIXCA ALBAL I  VIXCA SANTA 
ANA José Miguel Ferris. Alcalde 
d’Albal.

SALUDA DE L’ALCALDE

Benvolguts veïns i veïnes:

Com a vicealcaldesa i regidora de 
Festes, vullc aprofitar estes llinies 
per a saludar a tots els albalencs i 
convidar-los a fruir de nostres Fes-
tes Patronals en honor a Santa Ana.
Un any més, estem a punt de mam-
prendre els dies més intensos i es-
pecials del nostre municipi. Seran 
semanes per a compartir i celebrar 
tots els albalencs junts el sentiment 
de perteneixer a Albal i la nostra 
devocio a Santa Ana, nostra Patro-
na. Es moment de ficar en valor les 
nostres senyes d’identitat, la nostra 
cultura i les nostres tradicions.

Des de la Regidoria de Festes, hem 
treballat en intensitat i en molt poc 
de temps per a oferir un ample 
programa d’activitats i actes en els 
que pugau participar el veïnat de 
totes les edats, des dels més chico-
tets fins als més majors. La nostra 
intencio es tornar l’activitat festi-
va al centre del poble i que estes 
estiguen presents en cada una de 
les zones d’Albal. Nos vegem en 
l’Ofrena de Santa Ana, la provesso, 
la cavalcata, orquestes, playback i 
activitats deportives. Vixcau estos 
dies en intensitat, en fervor, en ale-
gria i en germanor. Estes festes son 
patrimoni de tots els albalencs.

¡VIXCA ALBAL!
¡VIXCA SANTA ANA!
Maria José Hernández Ferrer
Regidora de Festes

SALUDA REGIDORA

hijo adoptivo de Albal a título 
póstumo, en el Parque Sant Car-
les.
  El sábado 15 a las 22.30 tuvo lu-
gar el festival de bandas de mú-
sica organizado por la “Banda 
Simfònica de la Societat Joventut 
Musical d’Albal“ y con el Centro 
Instructivo Musical de Benima-
clet como banda invitada. El sá-
bado 22 a las 19.00 horas el gru-
po de danza de Albal “La Murta” 
sorprendió con “Folklore Passió” 
en la Iglesia de La Mare de Déu 
dels Àngels. 
  Los actos continúan y el miérco-
les 26 tendrá lugar la actuación 
musical Hollywood en la Plaza de 
la Constitución a las 23.30 horas. 
El jueves 27 a las 23.00 horas será 
la actuación musical The Time 
en el Parque de la Balaguera.
  Además, cada noche de la sema-
na grande, la fiesta se trasladará 
al parque de la Balaguera, donde 
todo aquel que quiera podrá dis-
frutar de las mejores orquestas, 
discomóviles y actuaciones.

Noches
El viernes 21 la junta local fallera 
de Albal organizará, como cada 
año, el tradicional concurso de 
playbacks y discomóvil. El sába-
do 22 a las 23.00 horas ‘Fiesta Re-

member’ con grandes dj´s como 
Kike Jaén, Arturo Roger, José 
Conca, Rafa y Javi “Los Gemelos” 
y el albalense Vicente Maffia. El 
lunes 24 a las 00 horas la Orques-
ta ‘La Metro’ será quien nos haga 
bailar y al día siguiente, el martes 
25 a las 00 horas, Toni Pons nos 
dejará boquiabiertos con su gran 
espectáculo de magia, seguido 
de una discomóvil. Por supuesto, 
no podía faltar la actuación de la 
Orquesta La Pato el miércoles 26 
a las 00.30 horas.
  Las fiestas patronales son de 
gran interés por sus numerosos 
actos religiosos. Los días 18, 19 
y 20 de julio se llevarán a cabo 
tres Triduos a las 22 horas en la 
iglesia Mare de Déu dels Àngels, 
el tercero será una romería que 
acabará en la ermita de Santa 
Ana. El día 26 dos misas, a las 
12.30 en la ermita de Santa Ana y 
a las 20 horas y ofrenda a nuestra 
patrona que saldrá desde la Igle-
sia de San Carlos y concluirá en 
la iglesia de la Mare de Deu dels 
Angels. Para finalizar los actos li-
túrgicos de las fiestas, el día 28 a 
las 20h una solemne misa acom-
pañada por la ‘Coral Polifònica 
Santa Ana’, seguida de la tradi-
cional procesión por las princi-
pales calles del municipio.
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Benvolguts amics i amigues.
Un any més, i ja en són 9, tinc l’honor i 
la satisfacció de dirigir-me a tots vosal-
tres des d’aquestes pàgines del llibret de 
festes en honor al Santíssim Crist de Silla. 
En uns dies, el nostre poble s’omplirà de 
cultura, de música, de tradició i, com fem 
cada any, ho viurem amb renovat entu-
siasme i il·lusió.

En primer lloc, m’agradaria, amb el vos-
tre permís, agrair a la meua amiga i exre-
gidora de l’Ajuntament de Silla, Josefina 
Zaragozá, la il·lusió, el treball i l’esforç 
que ha posat a confeccionar aquest 
meravellós programa de festes que hui 
presentem, però també tots aquestos 
anys que hem treballat junts, pel seu 
compromís amb la cultura i les festes de 
Silla. Felicitació que faig extensiva a tots 
aquells que, d’una manera o una altra, 
han col·laborat en l’organització dels di-
ferents actes.

També vull donar les gràcies a la nova 
regidora, Trini Martínez, que, encara que 
tots la coneguem bé, s’estrena enguany 
al capdavant d’aquesta àrea i estic segur 
que treballarà de valent per potenciar i 

SALUDA ALCALDE fer més grans i participatives les nostres 
festes. 
Ho tenim tot a punt, ara sols ens que-
da gaudir i ser partícips d’aquests dies 
tan especials que venen; de presumir i 
sentir-nos orgullosos del poble que hem 
construït entre totes i tots i exprimir els 
dies d’estiu al màxim. 

Per últim, no m’agradaria acomiadar-me 
de tots vosaltres sense tindre un sincer 
agraïment per a tots els ciutadans i ciu-
tadanes de Silla que em vau mostrar el 
vostre suport en les passades eleccions 
municipals del 26 de maig, on per segona 
vegada consecutiva la candidatura so-
cialista es va convertir en la més votada 
per majoria absoluta. Una fita que no fa 
més que donar-me ànims i omplir-me 
d’il·lusió per continuar treballant junt 
amb tota la ciutadania de Silla per cons-
truir el poble que volem. 

Les festes en honor al Santíssim Crist 
de Silla també són un moment per a 
la nostàlgia, mirar enrere i tornar a ser 
el xiquet o la xiqueta que hem sigut i, 
per descomptat, recordar a tots aquells 
que, malauradament, ja no poden viu-
re aquestos moments tan especials al 
nostre costat. Però també són moment 
per a mirar el futur amb optimisme i 
il·lusió per transmetre als més menuts 
l’amor que sentim per la nostra cultura 
i les nostres tradicions. Aquesta serà la 
garantia que assegurarà la permanència 
de l’ambient tant bonic que vivim durant 
les nostres festes. Us desitge que les fes-
tes en honor al Santíssim Crist de Silla 
2023 siguen les vostres festes, que gaudiu 
del sopar popular, dels espectacles a la 
plaça, dels dies de bous... i, si el dia 11, 
quan ja haja passat tot, esgotats per la ca-
lor, somrieu recordant els bons moments 
que hem passat, tot haurà pagat la pena. 

Visca Silla i visca el nostre Santíssim 
Crist! 
Vicent Zaragozá, alcalde de Silla

Silla celebra les seues 
festes patronals

Les festes en honor al Santíssim 
Crist de Silla tornen a la loca-
litat de l’Horta Sud. El passat 

15 de juliol va donar principi amb la 
Matinal de Vela Llatina en el port de 
Silla i en l’Albufera. Tot continuarà 
amb les diferents activitats musicals 
en la Plaça del Poble, uns esdeveni-
ments que animaran les caloroses 
nits d’estiu i que faran gaudir a veïns 
de totes les edats. Enguany, sent 
l’any Nino Bravo, es comptarà amb 
una actuació especial l’1 d’agost per 
a honrar la memòria del cantant va-
lencià.
Els dies grans de les festes en honor 
al Santíssim Crist de Silla seran els 
dies 5 i 6 d’agost. El dia 5 amb la mis-
sa en honor a la Mare de Déu dels 
Angels i a la nit hi haurà una gran 
mascletá nocturna. El dia gran, dia 
6 i dia del Crist, hi haurà activitats 
des d’al matí fins a la nit, moment 
en el qual se celebrarà la processó 
del Crist i en finalitzar es cantarà la 
Carxofa en la Plaça del Poble.
Les festes de la localitat acabaran 
amb la tradicional setmana taurina, 
que enguany serà del 8 al 13 d’agost. 
Els aficionats als bous, veïns de Silla 
i de la resta de pobles podran gaudir 
de diferents activitats taurines orga-
nitzades per l’ajuntament i per les 
penyes de la localitat. Tots els dies hi 
haurà diferents esdeveniments tant 
al matí com a la vesprada.

L’Ajuntament de Massalfassar 
ha preparat una programació 
molt completa per a celebrar 

les seues festes patronals en honor a 
Sant Lorenzo. Uns dies en què veïns, 
veïnes i visitants de totes les edats 
tindran el seu espai. Esport, música, 
processons, jocs i gastronomia són 
els ingredients fonamentals del pro-
grama. Els més xicotets tindran una 
cita molt especial el 4 d’agost amb 
Parc aquàtic amb deslitzador, tobo-
gans, piscina i gran festa de l’Espuma 
en l’Av. Blasco Ibáñez. A la vesprada, 
les activitats continuaran amb tardeo 
i Festa Holi Experience, una gran ba-
talla de colors per a tots. L’endemà a 
la vesprada Circ infantil. El dia 6 serà 
el torn de la Gran Cavalcada de dis-
fresses i un dia més tard se celebrarà 
la tradicional festa del Melonet. Una 

altra de les activitats dedicada als xi-
quets és la Gran Gymkana Pirata, que 
es desenvoluparà el 9 d’agost a les 12. 
Ja a la vesprada, Marxa cicloturista 
infantil per l’horta i a acabar, berenar. 
Per a concloure amb les activitats in-
fantils, el 12 d’agost hi haurà un tobo-
gan aquàtic en la piscina.
  Les festes arrancaran el 3 d’agost 
amb un Gran concert de Serafín Zu-
biri junt amb la Banda de la Societat 
Musical de Massalfassar. “RECOR-
DANT A NINO BRAVO”, en homenat-
ge al gran cantant valencià.  La nit de 
les paelles serà el dissabte 12 d’agost. 
En la Avinguda Blasco Ibáñez tindrà 
lloc el sopar i l’orquestra, mentre que 
l’elaboració de les paelles es realitzarà 
als carrers Xavier Casp i Sant Llorenç. 
Les bones orquestres no faltaran a 
la cita, actuaran Mònaco Party, Top 

Zero, La Mito i Platino. A més hi haurà 
espectacles com Top 40 El Musical o 
el millor espectacle de Mentalisme i 
Hipnosi del moment amb Toni Pons. 
Una altra de les cites nocturnes desta-
cades serà la Macrofesta TUMBALEA 
REVOLUTION, que tindrà lloc el dia 
8. La matinada de l’últim dia serà el 
torn del Remember Special Set by DJ 
Ximo Mestre fins que el cos aguante. 
Quant a l’esport, el dia 5 hi haurà una 
partida de Galotxa que enfrontarà als 
equips de Massalfassar i Quart de les 
Valls i un homenatge al pilotari local 
i professional Álvaro Gimeno, actual 
campió de la Lliga CaixaBank d’Escala 
i corda 2023. Hi haurà també la tradi-
cional marxa ciclista fins a l’Oronet i 
partides de pilota de diferents catego-
ries. A més d’altres esports com fron-
tenis o tennis i de un aquatló infantil.

Massalfassar prepara la 
programació de les seues festes

Concert de les festes de l’any passatFestes 2022

GRAN CONCERT DE SERAFÍN ZUBIRI JUNT A LA SOCIETAT MUSICAL 



20 FESTES MUSEROS EL MERIDIANO L’HORTA   
JULIOL
2023

Museros està de festes i 
comença amb el ja tra-
dicional Txupinazo que 

tindrà lloc el dissabte 29 de juliol 
junt amb la festa de disfresses de 
la població.
Després, del 31 de juliol al 4 d’agost 
, tan a la vesprada com a la nit hi 
haurà bous en la població que ce-
lebra la XXIII setmana taurina.
 A partir del dia 5 d’agost a Muse-
ros comencen les festes en honor 
a la Immaculada Concepció amb 
la nit d’albaes, cercaviles, mascle-
tà i processó, per a acabar amb 
l’orquestra.
  Les festes continuen a Museros 
amb el dia dels xiquets i xiquetes 

i festa d’inflables. A la nit, el dia 7 
tindrà lloc un sopar popular pels 
carrers de la població. El 13 d’agost 
serà la nit de les paelles, després hi 
haurà xaranga, concert i a les 7h 
l’Ajuntament repartirà orxata i far-
tons.
  El dia del Bou serà el 14 d’agost 
amb l’espectacular pujada dels 
caixons i la solta dels bous al ca-
rrer. A la nit hi haurà bou embolat.
  Continuen les festes a la pobla-
ció i el 15 d’agost Museros cele-
bra el dia de la Mare de Déu amb 
una missa i processó, i un home-
natge a Nino Bravo a la nit. El dia 
16 d’agost la població festeja Sant 
Roc.

Festes per a tots
Del 24 al 28 de juliol tindrà lloc la 
setmana de les persones majors 
on podran gaudir de nombroses 
activitats per a ells com a tallers de 
cuina i manualitats, campionats 
de truc, dominó o parxís. També 
s’aniran d’excursió i gaudiran d’un 
concert i de un sopar.
  L’esport també és important en 
les festes de Museros per això des 
del passat 3 de juliol fins al dia 21 
han tingut lloc nombroses activi-
tats esportives entre les quals ha 
destacat la festa running o la set-
mana de pilota valenciana, entre 
altres activitats que s’han fet a la 
localitat.

Museros celebra les seues 
festes patronals

Comissió taurina

Muserencs i muserenques, 

Hui, més que mai, hem de parar-
nos a contemplar les nostres arrels, 
a cuidar-les i a compartir-les amb la 
resta del món. Després d’un any vis-
cut amb gran intensitat i a un ritme 
accelerat, no hi ha res més satisfac-
tori que tornar a trobar-nos amb els 
nostres veïns i veïnes, en uns ca-
rrers plens de vida, per a compartir 
en germanor tot allò que ens uneix, 
que estimem i que ens fa ser un po-
ble únic. Totes i tots esperàvem este 
moment amb gran il·lusió. Ara, tinc 
el plaer d’anunciar-vos que celebra-
rem les nostres festes del 25 de ju-

SALUDA ALCALDESSA liol al 18 d’agost. Com a alcaldessa 
de Museros, i regidora de Festes, vos 
convide a participar en tots els actes 
que hem preparat per a les pròxi-
mes setmanes. El nostre objectiu 
és que tots els muserencs i muse-
renques puguem gaudir d’estes, des 
dels més menuts fins a la gent gran 
del nostre poble. Perquè som part 
d’una mateixa història que cons-
truïm entre generacions i que enri-
quim amb la diversitat de la nostra 
gent. Durant tot l’any, els membres 
de la Comissió Taurina i de les Filles 
de Maria han treballat amb esforç 
i dedicació per engrandir encara 
més les nostres festes. Una tasca 
impecable que mereix el meu agraï-
ment i que ara es veurà traduïda en 
carrers plens de vida, en somriures 
compartits i en moments inoblida-
bles, així que gaudiu en cadascun 
dels vostres actes.

Vos convide a omplir els carrers i a 
compartir esta alegria amb tota la 
nostra gent, amb els nostres veïns 
i veïnes, familiars i colles d’amics i 
amigues. I no deixem ningú enrere. 
La inclusió, el respecte i la toleràn-
cia són la clau per viure estes festes 
en completa harmonia. Tinc la cer-
tesa que, en esta tasca, comptarem 
amb la vostra col·laboració. En nom 
de tota la corporació municipal, i en 
el meu propi, vos desitge unes bo-
nes festes. 

Una forta abraçada de la vostra al-
caldessa, Cristina Civera Balaguer

Filles de Maria 2023

ENGUANY LA POBLACIÓ CELEBRA LA XXIII SETMANA TAURINA
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Reunión con los agentes turísticos

La Mancomunitat de l’Horta Sud 
propicia un encuentro entre técnicos 
de proyectos europeos del área 
metropolitana 

La Mancomunitat de l’Horta 
Sud ha organizado una reu-
nión con técnicos y técnicas 

de proyectos europeos tanto de los 
ayuntamientos de la comarca de 
l’Horta Sud como de l’Horta Nord 
y de la ciudad de València con el 
objetivo de crear una red de cola-
boración y generar sinergias para 
mejorar las estrategias europeas 
de los municipios y mancomuni-
dades. En total más de 30 personas 
participaron en el encuentro en el 
que se habló de casos de éxito y se 
compartieron soluciones a pro-
blemas. 
  La jornada ha arrancado con la 
bienvenida del presidente de la 
Mancomunitat de l’Horta Sud José 
Francisco Cabanes que ha des-
tacado la “oportunidad histórica 
que suponen los fondos europeos 

para transformar nuestro territo-
rio”. Además, el también alcalde de 
Sedaví animó a los y las asistentes 
a “trabajar conjuntamente como 
se hace en la comarca de l’Horta 
Sud para poder conseguir proyec-
tos de más envergadura”. 
  También ha participado en la jor-
nada el presidente de la comisión 
de Asuntos Europeos de la Man-
comunitat de l’Horta Sud y con-
cejal del ayuntamientos de Quart 
de Poblet Bartolomé Nofuentes 
que ha desgranado las diferentes 
propuestas que Europa brinda 
para obtener financiación para 
nuestros proyectos. “Los Next 
Generation son importantes pero 
no debemos de olvidar los pro-
gramas operativos que también 
tienen una consignación econó-
mica considerable. Tenemos que 

intentar trabajar para captar toda 
la financiación que podamos”, ha 
explicado. 
  Durante la sesión se expusieron 
algunos casos de éxito de algunas 
oficinas que acumulan más expe-
riencia. Además, los y las asisten-
tes pudieron intercambiar expe-
riencias, actuaciones y posibles 
soluciones a problemas comunes 
que surgen en el día a día del tra-
bajo en las oficinas municipales 
de proyectos europeos.  
  La buena acogida por parte del 
personal técnico ha animado a la 
convocatoria de una segunda reu-
nión para el mes de septiembre y 
a la creación de una red de agen-
tes permanente que contribuya al 
intercambio de información que 
facilite el trabajo de los y las téc-
nicos. 

EL OBJETIVO ES BUSCAR SINERGIAS ENTRE DEPARTAMENTOS 
PARA MEJORAR SUS RESPECTIVAS ESTRATEGIAS EUROPEAS

La Mancomunitat Intermuni-
cipal de l’Horta Sud ya es par-
te de la Red Nacional de Des-

tinos Turístico Inteligentes (DTI). 
Con la incorporación a la Red DTI, 
la entidad comarcal comienza el 
proceso de transformación para 
llegar a tener un modelo turístico 
cuyos ejes vertebradores son la go-
bernanza, la sostenibilidad, la ac-
cesibilidad y la tecnología. 
  La Mancomunitat de l’Horta Sud 
sigue trabajando en su estrategia 
turística y, con la finalidad de llegar 
a ser destino turístico inteligente,  
su próximo objetivo es convertirse 
en un modelo turístico basado en 
infraestructuras tecnológicas de 
vanguardia, capaz de ofrecer un 
elevado nivel de accesibilidad y de 
calidad en la experiencia, tanto de 
las personas residentes como de 
las personas visitantes. La conse-
cución de Destino Turístico Inte-
ligente permitiría, entre otras ven-
tajas, la mejor captación de fondos 
europeos para proyectos relaciona-
dos con el turismo. 

Plan de dinamización
La entidad supramunicipal ha esta-
blecido también un Plan de Dina-
mización y Gobernanza Turística 
para l’Horta Sud que asegura una 

inversión de un millón de euros 
en los próximos tres años para la 
puesta en marcha de actuaciones 
en materia turística.   La Mancomu-
nitat ya ha empezado su proceso 
para conseguir un nuevo modelo 
de gestión turística con la creación 
de un Comité Interdepartamen-
tal de Turismo, cuya composición 
debe contar con el personal técni-
co de los municipios que integran 
la Mancomunitat, para que lleve a 
cabo la gestión y la coordinación 
de la certificación de la comarca 
como Destino Turístico Inteligente 
y sea un lugar de puesta en común 
de las necesidades, las líneas de ac-
tuación y los avances alcanzados 
durante dicho proceso.   
     La entidad comarcal ya demostró 
su apuesta por el turismo destinan-
do más de 200.000 euros de su pre-
supuesto a la promoción turística. 
“Formar parte de la Red Nacional 
de DTI es un paso muy importante 
dentro de nuestra estrategia turísti-
ca por la que estamos trabajando y 
apostando”, ha afirmado José Fran-
cisco Cabanes, presidente de la 
Mancomunitat, quién también ha 
añadido: “Tenemos una comarca 
con un gran potencial y debemos 
enseñarlo al resto del mundo, va-
mos dando pasos para conseguir 
llegar a ser una potencia turística”. 

NUEVO MODELO TURÍSTICO BASADO EN LA 
SOSTENIBILIDAD, LA TECNOLOGÍA Y LA ACCESIBILIDAD

La Mancomunitat de l’Horta 
Sud ya forma parte de la 
Red Nacional de Destinos 
Turísticos Inteligentes 

Redacció

Incorporación de una agente 
y dos promotoras de igualdad 

La Mancomunitat Intermu-
nicipal de l’Horta Sud in-
corpora a su plantilla una 

agente y dos promotoras de Igual-
dad, que se suman a la agente y 

la promotora que ya trabajan en 
la entidad supramunicipal, para 
reforzar las políticas locales de los 
ayuntamientos de la comarca. El 
equipo recorrerá presencialmen-

Reunión en la Mancomunitat de l’Horta Sud

#FemComarca
www.mancohortasud.es

#SomHortaSud

#PropDeTu

te los ocho municipios de l’Horta 
Sud que no disponen de Unidad 
de Igualdad para cubrir las nece-
sidades que en esta materia ten-
gan los consistorios. 
  Las nuevas incorporaciones vie-
nen financiadas por por contrato 
programa de Servicios Sociales 
de la Generalitat para municipios 
de menos de 20.000 habitantes.
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Art i singularitat en la història 
del palmito

EL MUSEU DEL PALMITO D’ALDAIA (MUPA) EXPOSA UNA EXÒTICA COL·LECCIÓ DE 
VENTALLS I VARETATGES D’EUROPA, ÀSIA I ÀFRICA ATRESORATS PER LA FAMÍLIA 

BURRIEL

El Museu del Palmito d’Aldaia 
(MUPA) acull l´exposició Art 
i singularitat. Palmitos his-

tòrics de la col·lecció Burriel. Una 
mostra de 50 palmitos i varetatges 
singulars procedents de diversos 
països d’Europa, Àsia i Àfrica amb 
cronologies que abracen el segle 
XIX i la primera meitat del XX. 
L’exposició, que romandrà oberta 
del 6 de juliol fins al 28 de setem-
bre de 2023, està comissariada per 
Carmen Casaní Rel, historiadora 
de l’art i experta en la història del 
palmito valencià.

L´exposició és fruit de l’interés ini-
ciat per Salvador Burriel cap a l’art 
del palmito. Burriel va aprendre 
l’ofici sent un xiquet al taller del ca-
lador Salvador Soriano. L’any 1964, 
junt amb la seua esposa Pilar Cas-
tellano, va decidir muntar el seu 
propi taller, Abanicos Burriel, SL, 
empresa establida a Aldaia espe-
cialitzada en varetatges que amb el 
pas del temps s’ha diversificat ela-
borant palmitos exclusius de gran 
qualitat artística. Actualment, els 
seus fills Javier i Daniel dirigeixen 
el negoci.
La sensibilitat de Salvador Burriel 
va donar lloc a atresorar peces 

històriques que continuaren sent 
col·leccionades per la seua famí-
lia. Entre els més de cent vint peces 
que formen la col·lecció Burriel, la 
selecció de palmitos i varetatges 
que  es presenta en el MUPA està 
conformada per tres grans línies 
productives de les quals s’han es-
collit les peces més representatives 
del repertori.

El segle XIX, prolífic i eclèctic
Primerament, trobem una selecció 
de palmitos d’Europa dels segles 
XIX i XX, que són un reflex real dels 
utilitzats per la societat mitjana-
alta europea i espanyola amb els 
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Salvador Burriel

elements estètics predominants en 
el moment de la seua creació. Con-
cretament, les obres enquadrades 
al segle XIX —prolífic i eclèctic— 
demostren la varietat d’estils que 
es van moure entre l’atracció del 
passat i la fascinació per l’exòtic. 
Per això, trobem palmitos d’estil 
Imperi, pintures que evoquen el 
Romanticisme, nombrosos revi-
vals rococó i obres que responen 
al gust coetani de la Belle Époque. 
L’eclecticisme estilístic del palmito 
huitcentista demostra com aquest 
objecte va estar supeditat als co-
rrents predominants de les arts de-
coratives i la moda coetània.
Pel que fa al segle XX, el palmito 
juga amb les formes i s’adapta a 
les noves demandes de la societat 
iniciada als anys 20. L’exposició fa 
patent que a més d’alleujar la calor 
o complementar el vestit femení, el 
palmito ha tingut altres valors que 
l’han configurat com atribut de la 
nostra cultura. El palmito, tradi-
cionalment objecte de luxe i co-
queteig, va experimentar un gran 
canvi. El seu valor comunicatiu o 
de transmissió dels valors castis-
sos d’antany van ser rebutjats per la 
majoria de dones de la modernitat.

Varetatges exquisits
En segon lloc, l’exposició arreple-
ga una ampla diversitat de vare-
tatges exquisits que mostren les 
principals tècniques decoratives 
utilitzades en cada època. Varetat-
ges d’una gran riquesa artesanal 
e iconogràfica que demostren el 
virtuosisme dels professionals pal-
miters en diferents èpoques i que, 
com Abanicos Burriel, han tre-
ballat per ficar aquest objecte en 
l’avantguarda del disseny i les ten-
dències de la toilette de la dona.

Aletejos d’Àfrica i Àsia
Per últim, la mostra es comple-

ta amb peces singulars de cultu-
res d’Àfrica i Àsia, possiblement 
els exemplars més curiosos de la 
col·lecció Burriel, la tipologia i els 
materials dels quals són poc fre-
qüents en el món occidental.    
  Aquestes ancestrals i exòtiques 
cultures ens ajuden a conèixer 
l’evolució formal dels palmitos que 
a penes han variat al llarg dels se-
gles. Són característics del conti-
nent africà pantalles subjectades 
per un mànec rígid que oscil·lat 
genera aire. Aquests palmitos fixos 
utilitzen fibres vegetals teixides 
com les fulles de palmera, el vimet 
o qualsevol fibra autòctona.
El sud-est asiàtic està representat 
amb palmitos d’Indonèsia d’una 
forta identitat, treballats artesa-
nalment amb habilitat, delicadesa, 
creativitat i originalitat. Els mate-
rials utilitzats són fibres vegetals 
com ara la palma i l’arròs o la pell 
d’origen animal, especialment de 
búfals l’asta dels quals també és 
utilitzada per als mànecs o varetes. 
Entre les formes, destaquen tant 
palmitos fixos com plegables a base 
de palmetes.
   Altrament, una societat ritual i ce-
rimoniosa com la de l’Índia es veu 
reflectida en l’exposició amb un 
significatiu palmito semirígid, fruit 
d’un exquisit treball amb tècniques 
com la filigrana aplicades al tèxtil, 
i amb un disseny geomètric com-
post de brodats fets amb or i plata 
que demostren el finíssim acabat 
dels artesans hindús.
   Finalment, de la Xina destaquen 
els coneguts palmitos de mil cares, 
compostos de bigarrades escenes 
de colors vius que narren històries 
cortesanes, bèl·liques o costums 
populars, i que parlen de literatu-
ra antiga i l’exòtic imaginari xinés. 
Els seus països de paper contrasten 
amb els seus varetatges minuciosa-
ment treballats.

El Campus d’Estiu d’Aldaia ha 
arrancat este 2023 amb una 
primera quinzena de parti-

cipació plena, i és que un miler de 
xiquetes i xiquets, accedixen en-
guany al Poliesportiu Jaume Ortí, 
en un Campus pensat específica-
ment, per trams d’edat, per a me-
nors entre 3 i 14 anys.
  D’esta manera, Aldaia oferix un 
any més el millor oci educatiu du-
rant els mesos complets de juliol i 
agost, amb opció també de la de-
nominada ‘setmana de concilia-
ció’ per aquelles famílies que ne-
cessiten el servici més adaptat al 

calendari escolar.   En total, 1.001 
xiquets i xiquetes, sumant a més 
50 menors derivats també de Ser-
veis Socials, estan gaudint de les 
millors activitats lúdiques, edu-
catives i esportives per a l’estiu, 
de la mà de 64 professionals en-
tre monitors, coordinadors, per-
sonal de cuina, neteja... dedicats 
a l’alumnat del Campus d’Aldaia 
2023. 

Matinera
A més, 165 famílies han fet ús ja 
del servici de matinera, i 270 xi-
quets i xiquetes s’han quedat tam-
bé al menjador. 

Jocs aquàtics
La proposta del Campus d’Estiu 
d’Aldaia inclou tallers de ma-
nualitats, aprenentatge musical, 
primers auxilis, jocs aquàtics, i  
esports inclusius, a més de ioga, 
pilates, bàsquet, tennis, rugby, 
handbol, pàdel, bootcamp, beis-
bol... Amb espai d’ombra per a 
l’ocasió i utilització també de la 
piscina lúdica, de manera organit-
zada entre els 45 grups de xiquets 
i xiquetes.   “Tot pensat per a la 
diversió dels menuts i la concilia-
ció per a pares, mares, i famílies 
treballadores”, van explicar des de 
l’Ajuntament.  

MÉS DE 1.000 XIQUETS I XIQUETES S’HAN APUNTAT ENGUANY A DISFRUTAR 
DE LES ACTIVITATS MÉS ESTIUENQUES I SALUDABLES, DURANT EL PERÍODE 
VACACIONAL, AL POLIESPORTIU MUNICIPAL JAUME ORTÍ

Rècord d’assistència al Campus 
d’Estiu d’Aldaia 2023
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Campus d’estiu d’Aldaia
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L’Orfeó d’Aldaia celebra el 
seu 50 aniversari amb una 
programació molt especial 

i amb el projecte «De Ruta amb 
Rutter». 50 anys no es cumpleixen 
tan fàcilment i per aixó l’agrupació 
musical ha convidat  a un dels 
millor directors i compositors de 
música coral, el britànic John Rut-
ter Milford, que ha acceptat la in-
vitació i dirigirà un curs coral i un 
concert final amb l’orquestra en el 
TAMA Teatre-Auditori Municipal 
d’Aldaia, el dia 23 de juliol a les 
20.30 hores.
  Guillermo Luján, alcalde d’Aldaia, 
ha presentat el projecte, junt a 
la regidora de Cultura i diputada 
provincial, Empar Folgado, i mem-
bres de l’Orfeó, i ha destacat que 
«aquest es un projecte il·lusionant 
per al nostre Orfeó, per al noste 
poble, i per a mi». Luján ha recor-
dat que ell mateix va formar parte 
de l’agrupació coral quan va ser 
el seu 25 aniversari.  «La història 
de l’Orfeó està molt vinculada a 

la meua història i a la meua vida i 
ha fet que Aldaia siga un referent 
cultural»
  L’alcalde ha ressaltat a més que 
«rebre a una eminència con Rut-
ter serà tot un esdeveniment per al 
municipi».
  Rutter viatjarà en juliol per dirigir 
a més de 300 coralistas i interpre-
tar una de les seues obres més des-
tacades: «Magnificat», creada per 
ell i que ara ha sigut adaptada per 
a representar en el TAMA incloent 
versions en valencià.

Actes
El concert en el TAMA posarà punt 
i final als actes commemoratius 
pel 50 aniversari de l’Orfeó, i du-
rant el mes de juliol s’inaugurarà 
una mostra de fotografies que re-
passarà la seua história sota el títol 
«Orfeó d’Aldaia, 50 anys al cor», 
aquesta mostra es podrà visitar 
a partir del 6 de juliol a les 21 ho-
res i se situarà en l’Espai d’Art del 
centre Gent Jove situat en la plaça 
Major d’Aldaia.

L’Orfeó d’Aldaia celebra 
el seu 50 aniversari amb 
el projecte ‘De Ruta amb 
Rutter’

Redacció

Presentació

L’Ajuntament i la Universitat 
Politècnica col·laboraran per a 

definir l’ampliació del Cinturó Verd

Després de l’èxit del con-
veni entre l’Ajuntament 
d’Aldaia i la Universitat 

Politècnica de València (UPV) per 
al desenvolupament del Parc Em-
presarial Pont dels Cavalls, els dos 
organismes tornen a ajuntar els 
seus camins, en aquest cas de cara 
a la planificació de l’ampliació del 
Cinturó Verd cap al Barri del Crist. 
Així, l’alcalde d’Aldaia, Guillermo 
Luján, acompanyant dels arqui-
tectes municipals Cristina Moreno 

i José Manuel Vázquez, i la regido-
ra d’Urbanisme Mónica Trujillo, 
va rubricar aquest acord que qua-
lifica de “molt il·lusionant, ja que 
ens permetrà començar a caminar 
en aquest projecte tan important 
per al nostre poble de la mà d’una 
institució tan prestigiosa com la 
Universitat Politècnica”.  
Gràcies a aquest acord, el profes-
sorat d’arquitectura de la Univer-
sitat elaborarà el treball de recer-
ca “Evolució Urbana i Territorial 
d’Aldaia” que es publicarà “en una 

editorial de prestigi, realitzant una 
anàlisi del creixement de la locali-
tat des de vessants com la històri-
ca, la social o la demogràfica.
  Per part seua, l’alumnat 
d’arquitectura i enginyeria rea-
litzarà una anàlisi del terme mu-
nicipal que buscarà abordar “les 
possibles situacions a millorar” 
en el municipi des del pla urba-
nístic, posant especial èmfasi en 
“l’ampliació del Cinturó Verd com 
a eix estructural urbà, territorial i 
social d’Aldaia”.

LA UNIVERSITAT ELABORARÀ EL TREBALL DE RECERCA ‘EVOLUCIÓ URBANA I 
TERRITORIAL D’ALDAIA’ 

Redacció

L’alcalde Guillermo Luján 

Cartell

“Comprem ací i parlem 
així”: Aldaia amb el 

valencià

El Servei de Cultura de 
l’Ajuntament d’Aldaia, a 
través de la seua Oficina de 

Promoció del Valencià, convoca el 
“1r Premi de l’Ús del Valencià en 
el Comerç Local” 2023. Aquesta 
iniciativa, en col·laboració amb la 
Unitat de Normalització Lingüís-
tica de la Diputació de València, 
s’adreça als establiments i negocis 
d’Aldaia que utilitzen el valencià 
habitualment, així com altres que 
puguen incorporar-se progressi-
vament a l’ús quotidià i habitual 
de la llengua. Amb el lema “Com-
prem ací i parlem així”, la cam-
panya a la manera de concurs, vol 
estimular, fomentar i promocionar 

tant l’ús quotidià i normal del va-
lencià com les relacions comer-
cials al xicotet comerç local, dos 
aspectes que apel·len a la proxi-
mitat i el tracte de confiança com 
a valors afegits entre la població.
   El concurs, que enceta la seua 
primera edició enguany, començà 
el 21 de juny i s’estendrà fins el 20 
de juliol i establix dos modalitats 
de participació: la modalitat A, 
per a comerços, botigues i serveis i 
la modalitat B, adreçada a negocis 
d’hostaleria i restauració. Per cada 
modalitat s’establiran 3 guanya-
dors entre els establiments parti-
cipants que tindran una dotació 
de 400, 200 i 100 euros, respecti-
vament.

Redacció

Jurat
Així, cada participant haurà 
d’adjuntar un xicotet dossier de 
les accions a valorar. Així, es de-
signarà una comissió formada 
per tècnics de cultura, comerç i 
promoció lingüística que actuarà 
de jurat i considerarà aspectes 
com la retolació interior i exterior, 
l’etiquetatge i publicitat, les cartes 
i menús, així com l’ús del valencià 
a les xarxes socials per part dels 
participants per conformar els es-
tabliments guardonats. 
  Tant les bases com la instància 
de participació estan accessibles 
a través de la Seu Electrònica de 
l’Ajuntament a l’apartat de Cultura 
(Seu Electrònica), com presencial-
ment a l’OIA .
  En definitiva, el concurs en la 
seua primera edició suposa una 
aposta tant per l’ús normalitzat 
del valencià com a llengua pròpia 
d’Aldaia i el comerç (en general) 
de proximitat.  
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Visita a Les Coves del Batà

El periòdic El Meridiano ha cele-
brat la seua cinquena escapada 
comarcal. Una iniciativa del pe-
riòdic que realitza amb motiu del 
seu desé aniversari i que compta 
amb el patrocini d’À Punt, Caixa 
Popular i l’Ajuntament de Pa-
terna. En aquesta ocasió, veïns i 
veïnes de Sedaví i Alfafar de dife-
rents associacions: l’associació de 
veïns El Progrés i l’associació de 
Mestresses de casa de Sedaví; i els 
col·lectius Dones en marxa i Do-
nes de Hui d’Alfafar, van passar un 
intens matí recorrent el centre de 
Paterna i contemplant algun dels 
seus llocs més emblemàtics.

L’expedició de l’Horta Sud s’ha 
acostat als peus de la Torre, ha 
conegut part de la seua història 
i ha pogut contemplar una vista 
panoràmica del municipi, horta i 
voltants des del seu punt més alt. 

Els viatgers també van gaudir d’un 
vídeo sobre La Cordà de Paterna, 
Festa d’Interés Turístic Nacional 
des de 2017. Més tard es van di-
rigir al Museu de Ceràmica de la 
Ciutat en el qual a més de veure 
una mostra de peces del segle XIII 
al XVII, van conèixer la importàn-
cia que va tindre la seua producció 
durant aquest període.

Finalment, les veïnes i veïns de Se-
daví i Alfafar van visitar els Coves 
del Batà, un preciós racó enclavat 
en huit coves-habitatge recorregut 
per la cultura, vida social i empre-
sarial de la Paterna dels segles XIX 
i XX (arribada del trenet a Pater-
na, música, Cordà, les casernes 
militars, etc). Completen l’oferta 
d’aquest espai l’exposició «Do-
lor i Gloria», una reproducció de 
la vida en una cova de finals dels 
anys 50 i 60, i algunes sales dedi-
cades a les tasques en el camp i a 
l’ofici de la ferreria.

8 escapades al llarg de l’any
El periòdic El Meridiano compleix 
10 anys i vol celebrar el desé ani-
versari d’una forma molt espe-
cial: amb els lectors i lectores que 
cada dia s’informen, a través dels 
diferents canals de El Meridiano. 
L’equip del periòdic creu que la 
millor manera de fer-ho és verte-
brant la comarca i posant en valor 
allò que tenen les poblacions de 
l’Horta.

Per això, celebrem el desé aniver-
sari amb les ‘Escapades comar-
cals’. Intercanvis comarcals entre 
veïns de l’Horta Nord i de l’Horta 
Sud. Per a això, porten als lectors 
dels municipis de l’Horta Nord a 
recórrer els espais més caracterís-
tics de l’Horta Sud, i viceversa.

Aquestes escapades de 4 hores de 
duració són gratuïtes. Es realitza-
ran al llarg de tot l’any un total de 
8 escapades. 

Com anar a les escapades?

Les escapades són totalment gra-
tuïtes per als lectors i lectores de El 
Meridiano. Tenen una duració de 
4 hores. Un autobús recull als viat-
gers en les poblacions i els porta al 
lloc de destinació sempre acom-
panyats per dues guies turístiques 
que explicaran tot el que veuran. A 
més, es facilita una bossa viatgera 
amb informació d’interés.

Veïns i veïnes de Sedaví i Alfafar visiten Paterna
 en la quinta escapada comarcal de El Meridiano

Redacció

Imatge de grup dels veïns d’Alfafar i Sedaví, juntament amb la regidora de Turisme de Paterna, Isabel Segura, i la directora del periòdic, Silvia Tormo.

Visita guiada per Paterna

Amb la col·laboració de:

Les persones interessades 
en realitzar les Escapades 
hauran de posar-se en 
contacte a través 
del mail:

aniversario@elmeridiano.es

Fins a completar places.

Pujada a la Torre de Paterna,on van poder veure les vistes. 



ACTUALITAT HORTA NORD 25EL MERIDIANO L’HORTA   
JULIOL
2023

Pujada a la Torre de Paterna,on van poder veure les vistes. 

Polígon de Paterna

AMB 56.395 AFILIATS A LA SEGURETAT SOCIAL, 51.452 EN EL RÈGIM GENERAL 
I 4.943 AUTÒNOMS, EL MUNICIPI REVALIDA LA SEUA POSICIÓ LÍDER QUANT A 
CREACIÓ D’OCUPACIÓ I EMPRENEDORIA

Paterna, líder en taxa d’activitat 
de tota la Comunitat Valenciana 
per quart any consecutiu

Paterna lidera per quart any 
consecutiu la taxa d’activitat en 
tota la Comunitat Valenciana, 

segons les dades de l’edició 2023 dels 
Indicadors Urbans de l’Institut Nacio-
nal d’Estadística (INE), que situen la 
ciutat en el primer lloc autonòmic i el 
quinzé de tota Espanya.
  L’Alcalde de Paterna i responsable 
de Promoció Econòmica i Estratègia 

Empresarial, Juan Antonio Sagre-
do, ha subratllat que “amb una taxa 
d’activitat del 62,3%, Paterna aferma 
la seua posició de lideratge en xifres 
d’ocupació, no sols en la Comunitat, 
sinó a Espanya, superant els anivelles 
prepandèmia”.
  Amb 56.395 afiliats/as a la Segure-
tat Social, 51.452 en el Règim Gene-
ral i 4.943 autonoms/es, segons les 
últimes dades de la Seguretat Social 

registrats al maig de 2023, la ciutat 
revalida la seua posició líder quant a 
creació d’ocupació i emprenedoria.
  “L’ecosistema innovador que hem fo-
mentant a Paterna en els últims anys, 
facilitant l’atracció de noves empre-
ses i el creixement de les ja implan-
tades, així com el desenvolupament 
d’activitats vinculades a la R+D+i, 
estableix un escenari idoni que ens 
ha permés convertir-nos en motor 

econòmic i industrial, sumant capital 
innovador”, ha detallat Sagredo.
  Aquestes dades, respecte a nivells 
prepandèmia, suposen un augment 
en l’afiliació del 11,41%, un creixe-
ment de més del 3% en la quantitat 
d’autònoms/as i un descens del 3,22 
en la xifra d’atur registrat i ratifiquen 
la superació de la crisi derivada del 
COVID-19 i la consolidació de la re-
cuperació econòmica.  “Continuem 

Redacció aconseguint fites, com la declaració 
de dues de les nostres zones em-
presarials com a Àrees Industrials 
Avançades i l’inici de la tramitació per 
a aconseguir que Paterna siga Muni-
cipi Industrial Estratègic, tot això grà-
cies a la nostra Estratègia Municipal 
de Desenvolupament Econòmic de 
Paterna (EMDEP) i de la cooperació 
públic privada”, ha afegit el primer 
edil.

L’Ajuntament de Paterna, a través 
de l’Àrea de Foment i Gestió de 
la Ciutat, ha destinat un total de 
780.814,02 euros a la millora dels 
Parcs Santa Justa i Rufina en Santa 
Rita, Parc Mes del Rosari i el Parc 
Poliesportiu Lloma Llarga del mu-
nicipi, dels quals ja gaudeixen els/ 
as més xicotets/as paterners i pa-
terneres aquest últim trimestre de 
l’any.
  La finalitat d’aquest projecte bà-
sic emmarcat en la Fase III de mi-
llora de parcs infantils ha sigut dur 
a terme diferents actuacions per a 
substituir i millorar els elements 
de jocs infantils, adequar els pa-
viments de cautxú per estar dete-
riorats o fins i tot ampliar alguns 
espais urbans destinats a aquestes 
zones recreatives.
  Per part seua, la Tinenta Alcalde 
de Foment i Gestió de la Ciutat, 
Mercedes Navarro, ha destacat que 
“a més de complir amb un dels ob-
jectius com és millorar la qualitat i 
garantir la seguretat d’aquests es-
pais o esbarjos dels menors, conti-
nuem millorant i adaptant-los per 
al gaudi per edats i continuem fent 
de Paterna una ciutat més amable, 
sostenible i innovadora”.
  Aquest nou pressupost se suma 
a la resta de mesures i actua-
cions que s’han dut a terme per 
l’Ajuntament de Paterna aquests 
anys destinades a la millora d’àrees 
infantils situades en zones verdes, 
espais lliures i parcs urbans.

PATERNA

L’AJUNTAMENT DESTINA 
MÉS DE 780.000 EUROS A 
LA MILLORA DELS PARCS 
INFANTILS DE PATERNA EN 
SANTA RITA, MAS DEL ROSARI 
I LLOMA LLARGA
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ENTREVISTA

“Puede que seamos la primera consultora de la 
Comunitat Valenciana en asuntos públicos”

JOSÉ L. SAHUQUILLO OROZCO, DIRECTOR EJECUTIVO DE EQUALITAT

José Luis Sahuquillo

Desde hace mucho la consultora valencia-
na que dirige el politólogo Jose L Sahuquillo 
se ha caracterizado por su polivalencia, su 
sentido crítico y su profesionalidad. En los 

últimos años ha ganado numerosos pre-
mios que la califican como una de las pri-
meras consultoras de España en materia 
de políticas públicas. Para saber más sobre 
la firma nos hemos sentado con su director 
ejecutivo.

Redacción

José Luis, desde hace mucho que se habla 
de vuestra consultora por todos los munici-
pios de la Comunitat Valenciana, ¿cómo se 
consigue eso?.
Siempre hemos dicho que Equàlitat no lle-
va “h”, pero en cambio nuestro ADN está 
compuesto por “tres haches”:  la honradez, 
la humildad y la honestidad. La verdad es 
que estamos muy agradecidos a los más de 
150 ayuntamientos que confían en nosotros 
cada año. Creo que la atención personali-
zada y la polivalencia de nuestro equipo de 
personas también suman en esta ecuación.

Nacisteis hace ya 15 años con la participa-
ción y la igualdad, pero ahora vemos que os 
dedicáis a más asuntos públicos.
Sí, cuando nadie hablaba de igualdad ni de 
participación en Equàlitat ya trabajábamos 
en estos temas para algunos ayuntamientos. 
Por ejemplo, antes de que se aprobara la 
ley de transparencia del Estado el profesor 
Lorenzo Cotino y yo mismo ya dirigimos un 
Congreso Internacional en la Universitat de 
València sobre Gobierno Abierto. O cuando 
estaban las redes sociales aún en un estado 
de crecimiento, el profesor Martín Cubas y 
yo mismo organizábamos Seminarios don-
de hablábamos de Política 2.0. La verdad es 
que siempre nos hemos caracterizado por 
adelantarnos un poco a los momentos o las 
tendencias políticas del momento.
  Ahora trabajamos además temas de infan-
cia, responsabilidad social, juventud, salud, 
Agenda 2030, corresponsabilidad y una am-
plio abanico de políticas públicas que las 
entidades públicas locales quieren poner en 
marcha pero no saben cómo.

Hemos visto que os habéis expandido por 
otras regiones del país. ¿ a qué es debido 
ello?

La verdad es que comenzamos hace ya 4 
años a trabajar para alguna empresa de 
Toledo y hemos ido poco a poco trabajan-
do para numerosos ayuntamientos de la 
provincia de Cuenca.  Sobre todo aquí nos 
dedicamos a la comunicación política e ins-
titucional y a la igualdad pública pero en 
breve vamos a ampliar también el abanico 
de servicios que ofreceremos. De hecho en 
los últimos meses hemos diseñado también 
campañas electorales para un gran número 
de formaciones políticas por la región man-
chega. 
  Como titular aquí puedo afirmaros que es-
tamos ya trabajando para abrir una oficina 
en Castilla-La Mancha, ya que el número de 
clientes que confían en nuestro equipo cada 
vez es más amplio

Con todos los cambios que se han produci-
do en muchos municipios de la Comunitat 
Valenciana, ¿Cómo ves el futuro de tu em-
presa?.

A nosotros los cambios nos ilusionan y nos 
motiva;  en Equàlitat también tenemos, 
cada mucho, cambios internos que nos hace 
aprender y mejorar. En la actualidad tene-
mos varios procesos de selección abiertos 
para contratar algunos perfiles laborales y 
hace tan sólo 6 meses adquirimos un nue-
vo despacho para ampliar nuestro alcance y 
nuestro equipo.
  Con estas dos noticias imagina nuestra 
posición y nuestras expectativas de futuro. 
Nuestra voluntad es seguir creciendo y ofre-
ciendo servicios de consultoría más avan-
zados en todo el territorio español, aunque 
tenemos claro que nuestro ámbito de actua-
ción natural siempre ha sido la Comunitat 
Valenciana. Poner límites en un mundo glo-
bal es complicado hoy día.

serviciojuridico@uniondeconsumidores.orgserviciojuridico@uniondeconsumidores.org

Hace 4 años cuando firmé la hipoteca también me hice el seguro de vida y de hogar con 
el objetivo de obtener un tipo de interés más bajo. Actualmente el Euribor está muy 
alto y por lo tanto también el tipo de interés.  Me gustaría saber si puedo reclamar 
que me devuelvan el dinero.
En relación con la consulta que nos plantea sobre el cobro de un seguro de vida y seguro del 
hogar vinculado a la contratación de un préstamo hipotecario, le realizamos las siguientes 
consideraciones:
En el momento en que se formaliza un préstamo hipotecario, la entidad requiere que la 
vivienda esté asegurada mientras esté vigente el préstamo hipotecario. Que la entidad 
requiera que la vivienda se encuentre asegurada no significa que obligatoriamente el 
seguro se tenga que contratar con la entidad, es decir, que usted puede contratar el seguro 
del hogar con la aseguradora que usted quiera, la que mejores coberturas le ofrezca o 
le resulte económicamente más ventajoso. En cualquier caso, deberá remitir copia de la 
póliza a la entidad bancaria cada vez que la póliza sea renovada, hasta que termine de 
pagar el préstamo hipotecario en su totalidad. Cosa distinta es que debido a las posibles 

bonificaciones a aplicar sobre el préstamo hipotecario, le resulte más ventajoso contratar el 
seguro a través de la entidad. Con respecto al seguro de vida, ocurre exactamente lo mismo.
Es por ello que, si no quiere seguir manteniendo los contratos de seguro de vida y seguro 
de hogar a través de la entidad y el préstamo hipotecario sigue vigente, en base a la Ley 
de Contrato de Seguro, deberá notificar de forma fehaciente (por escrito, identificando los 
datos del tomador del seguro y el número de póliza) a la entidad, su voluntad de no renovar 
el contrato de seguro a su vencimiento.
Dicha comunicación deberá realizarla con al menos un mes de antelación a la fecha de 
renovación.
Una vez contratados los seguros con otra compañía, deberá informar a la entidad y remitir 
copia de las pólizas.
En cualquier caso, le recomendamos que valore bien el beneficio que podría obtener con 
la contratación de los seguros con otra compañía, ya que, de estar bonificado el préstamo, 
automáticamente perdería dichas bonificaciones (y se incrementaría el tipo de interés 
aplicable), y también deberá tener en cuenta las coberturas de las pólizas.

CONSUMOCONSUMO  SOSTENIBLESOSTENIBLE
Servicios de Información al Consumidor:Servicios de Información al Consumidor: Alcàsser, Alcàsser, 
Alfafar, Benetússer, Beniparrell, Foios, Alfafar, Benetússer, Beniparrell, Foios, Mancomunitat Mancomunitat 
del Carraixet (Bonrepòs i Mirambell, Vinalesa, Almàssera del Carraixet (Bonrepòs i Mirambell, Vinalesa, Almàssera 
y Alfara del Patriarca), Massanassa, Meliana, Picanya, y Alfara del Patriarca), Massanassa, Meliana, Picanya, 
Picassent, Sedaví, Silla y Tavernes Blanques.Picassent, Sedaví, Silla y Tavernes Blanques.
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Alboraya ha celebrado la 
41ª Edición del Día de la 
Horchata, la gran fiesta de 

esta bebida conocida internacio-

nalmente y que tiene su centro en 
este municipio valenciano. Lo ha 
hecho repartiendo más de 3.500 
vasos de horchata y 7.000 fartons 
a vecinos, vecinas y visitantes de 

EL AYUNTAMIENTO Y EL GREMIO DE HORCHATEROS ARTESANOS SIGUEN IMPULSANDO EL DÍA DE LA 
HORCHATA, BAJO LA CALIDAD DEL CLUB DE PRODUCTO ‘ALBORAYA–ARTESANOS DE LA HORCHATA’

Alboraya celebra la gran fiesta de la horchata 
con más de 3.500 vasos repartidos 

y más de 7.000 ‘fartons’

Redacción

       Día de la Horchata en Alboraya                                                                                                                                                Día de la Horchata en Port Saplaya 

Más de 67 establecimientos hos-
teleros de Alboraya participarán 
este verano en la cuarta edición 
del #MovimientoBanderasVer-
des, una iniciativa puesta en mar-
cha por Ecovidrio, la entidad sin 
ánimo de lucro encargada de la 
gestión del reciclado de los re-
siduos de envases de vidrio en 
España. Una campaña que bus-
ca premiar el compromiso de los 
municipios y de la hostelería con 
la economía circular y el reciclaje 
de vidrio durante la época estival.
  Así, Alboraya competirá con 42 
municipios de la Comunitat Va-
lenciana y tratará de arrebatar 
la Bandera Verde a Benidorm y 
Orihuela, los dos municipios que 
resultaron ganadores en la última 
edición de Banderas Verdes en la 
región.
  El Movimiento Banderas Verdes 
contempla acciones para dar res-
puesta al notable incremento de 
la generación de residuos de en-
vases de vidrio en zonas costeras 
ocasionado por el turismo estival. 
En verano se consumen un tercio 
de los envases de vidrio que se 
ponen en circulación y cerca del 
50% de los residuos de envases 
de vidrio de un solo uso que se 
ponen en el mercado son genera-
dos por el sector hostelero, por lo 
que su implicación es clave para 
generar una transición real hacia 
un modelo más circular y descar-
bonizado. 

II Barómetro
En esta nueva edición del #Mo-
vimientoBanderasVerdes, Ecovi-
drio llevará a cabo la II edición 
del Barómetro sobre la sostenibi-
lidad hostelera de nuestras cos-
tas, con el objetivo de analizar 
la presencia de medidas a favor 
de la sostenibilidad en el sector 
HORECA a través de cuatro pa-
lancas: la gestión eficiente de los 
residuos, la eficiencia energética, 
el consumo responsable y el con-
sumo del agua.
  Según la I edición de este baró-
metro, la cual contó con la par-
ticipación de 10.000 locales de 
hostelería, 7 de cada 10 estable-
cimientos de las zonas costeras 
aplican ya medidas de sostenibi-
lidad en la gestión de sus nego-
cios. De las regiones analizadas, 
la Comunitat Valenciana, con un 
7,08 sobre 10, y Catalunya, con un 
7,06 sobre 10, fueron a la cabeza 
en el promedio, seguidas por la 
Región de Murcia (6,9), Illes Ba-
lears (6,6) y Andalucía (6,3).

Banderas Verdes
Banderas Verdes se consolida, 
con esta cuarta edición, como 
una de las iniciativas clave de la 
alianza de Ecovidrio con la hos-
telería. 

ALBORAYA
COMPETIRÁ ESTE VERANO 
POR CONSEGUIR LA 
BANDERA VERDE DE LA 
SOSTENIBILIDAD HOSTELERA

otras localidades que se han acer-
cado en dos ocasiones a degustar 
la auténtica horchata artesanal: la 
primera, durante las Fiestas Patro-
nales, en la Avenida de la Horcha-
ta y la segunda, durante las Fiestas 
del Carmen en Port Saplaya.   
    La cuna de la horchata repite 
esta gran fiesta de la horchata en 
plena adhesión a la red gastrotu-
rística “L’Exquisit Mediterrani’ de 
la Comunitat Valenciana, un pro-
yecto que cuenta con más de 100 
entidades y destinos turísticos que 
basa su elemento central en los 
valores de la gastronomía autonó-
mica desde una perspectiva de ca-
lidad y autenticidad. La entrada ha 
sido doble y con la horchata como 
eje central: el Ayuntamiento forma 
parte de la red a través del Club de 
Producto ‘Alboraya - Artesanos de 
la Horchata’ y del Día de la Hor-
chata y el Gremio de Horchateros 
Artesanos, también con el Día de 
la Horchata.
  Para oficializar la adhesión, el Se-
cretario Autonómico de Turismo, 
Francesc Colomer, no ha querido 
perderse esta celebración con el 
producto estrella de Alboraya, jun-
to al alcalde, Miguel Chavarría, y el 
presidente del Gremio de Horcha-
teros Artesanos, Daniel Tortajada. 
Colomer ha concluído que sin 
Alboraya y todo lo que ofrece “el 
mundo no sería el mismo”.
  El alcalde destaca que los 41 años 
de historia de esta iniciativa no es 
sólo una cifra a celebrar, sino que 
también representa a “todos nues-
tros agricultores y agricultoras, 
que dan lugar con su trabajo a la 
chufa, el origen de todo este en-
granaje que culmina en nuestros 
horchateros y horchateras”. En este 
sentido, recuerda que “todos ellos 

y ellas están reunidos en el Gremio 
de Horchateros y el Club de Pro-
ducto con el fin de continuar posi-
cionando nuestro producto estre-
lla en el panorama internacional”.

Actividades
Si bien el reparto de horchata y 
fartons ha sido el eje central del 
Día de la Horchata, durante los 
últimos años el Ayuntamiento de 
Alboraya se ha centrado en poten-
ciar la iniciativa. 
   Este año, se ha puesto en marcha 
la ‘Orxata Experience’, un conjunto 
de tres actividades realizadas por 
tres empresas adheridas al Club 
de Producto: Mon Orxata, Alque-
ría Planta i Cull i Horta Viva. A tra-
vés de ellas, se ha podido conocer 
la historia de los más de 400 años 
de los carritos de horchata, culti-
vos de chufa, secaderos, etc.

Horchata
A la celebración del Día de la Hor-
chata en ambos núcleos urbanos 
se ha unido también una serie de 
juegos: puzles, una pintura colec-
tiva de Peris Aragó sobre la chufa 
y reparto de merchan a través del 
Taller de Empleo de Promoción 
Turística del Consistorio. Como 
novedad, además, el Ayuntamien-
to ha llevado este año por primera 
vez una mochila portátil para re-
partir horchata y fartons durante 
la orquesta Euforia que cerró una 
de las jornadas festivas.
  Esta actividad de las Fiestas de Al-
boraya no es la única ocasión en la 
que se celebrará la gran fiesta de la 
horchata. El 23 de septiembre, La 
Patacona vivirá durante sus fiestas 
otro nuevo reparto de horchata, 
frente al Edificio Singular a partir 
de las 11:00 horas.
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se preocupa de que los baños en 
la playa y las horas en la arena 
sean buenos, sin peligros y solo 
para disfrutar, son sin duda los so-
corristas que estos meses tienen 
un papel muy importante, casi 
casi como los helados de hielo. 
Son jóvenes que están dispues-
tos a ayudar y trabajar en los me-
ses más complicados de sol. Para 
ello las playas de la comarca ac-
tivan un protocolo desde varios 

meses antes para que todo salga 
perfecto: las playas de Alboraia 
(Saplaya y Patacona), la playa 
de la Pobla de Farnals, de Melia-
na, Puçol y El Puig tienen des-
de hace meses a sus socorristas 
preparados para que los vecinos 
se sientan seguros en las playas. 
Así lo confirma uno de los so-
corristas de la Pobla de Farnals: 
“estamos para ayudar y vigilar 
que a nadie le pase nada; es muy 

gratificante resolver dudas y ayu-
dar en curas o en alguna situa-
ción un poco más traumática. Los 
socorristas somos más cercanos 
que hace años, llegamos a hacer 
amistad con los visitantes que 
vienen a menudo y ese verano se 
convierten casi en familiares.” 

En Alboraia y el resto de munici-
pios se prepara con mucho tiem-
po de antelación todo el proto-
colo como la organización de las 
labores de vigilancia de bañistas 
y usuarios de la playa,  así como 
organización de un sistema de 
observación y seguimiento del 
estado de la mar y de las predic-
ciones meteorológicas. También 
traslado desde el Servicio de 
Playas a Policía Local de boleti-
nes de Predicción meteorológi-
ca y del estado del mar y de pre-
vención y de la autoprotección. 
 
En las ayudas de socorrismo 
existen tareas específicas de sal-

vamento acuático, atenciones 
pre sanitarias, vigilancia en inci-
dencias en el entorno o colabo-
ración hacia las personas de mo-
vilidad reducida para su acceso. 
Entre estas labores también se 
encuentran las de confección de 
un parte de los servicios pres-
tados durante el dia o inciden-
cias que se hayan ocasionado 
así como también las memorias  
de gestión que se suelen entre-
gar antes del 20 de cada mes. 
 
Sin duda las zonas litorales de 
l´Horta estan más cuidadas 
y protegidas que nunca. Con 
ellos y ellas, con su atención y 
su ayuda, los vecinos se sien-
ten mucho más seguros dentro 
de estos espacios al que acu-
den cientos de personas al día. 
Una labor que mezcla el aspecto 
social con el cuidado estival de 
miles de valencianos y que gracias 
a ellos el baño es cada vez más se-
guro.

Sol, arena, agua y aire de mar. 
Los meses de julio y agosto 
son sin duda los más desea-

dos para disfrutar de horas de pla-
ya. Relax, amigos, piel morena con 
protección, helados y sombrillas. 

En l’Horta se disfruta del litoral, 
de pocos o muchos kilómetros de 
arena. Da igual. Lo importante es 
estar allí y bañarse. Bañarse sin 
problemas, pero realmente quien 

de verano

Inicio de la temporada estival en Alboraya

LOS SOCORRISTAS DE L’HORTA: 
CON ELLOS EL BAÑO SIEMPRE ES MÁS SEGURO

Texto y fotos: Redacción

LA LABOR DEL PERSONAL DE SOCORRISMO ES CADA VEZ MÁS NECESARIA 
EN LAS PLAYAS DE L’HORTA Y LOS VECINOS SE SIENTEN MUY 

SATISFECHOS Y SEGUROS CON SU PRESENCIA Y AYUDA

Playa de La Pobla de Farnals

Playa de Alboraya Accesibilidad en las playas de la comarca
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MÉS DE 200 PERSONES VAN GAUDIR, CADA DIA, DE LA MOSTRA DE TEATRE 
EMERGENT, ESCÈNIA 2023

La XXI Edició d’Escènia penja 
el cartell de ‘sold out’ en totes les 

representacions teatrals

La Casa dels Artillers de Foios 
ha sigut l’escenari de la XXI 
edició d’Escènia. Un canvi 

d’ubicació que no només ha tin-
gut molt bona acollida per part del 
públic, sinó que ha permés guan-
yar en visió i capacitat. Del 5 al 15 
de juliol, més de 200 persones han 
assistit a aquesta mostra de teatre 
emergent, penjant el cartell de sold 
out en cadascuna de les represen-
tacions teatrals.
  De les 92 propostes presentades, 
quatre van ser seleccionades per a 
representar-se en aquesta edició 
d’Escènia. Així, l’obra guanyadora 
ha sigut ‘Un lugar de partida’ de 
Vivirei Teatre, que aconseguia con-
quistar al jurat format per Marta 
García, de mediació i gestió de pú-
blics del Festival Russafa Escènica; 
José Vicente Peiró, crític d’arts es-
cèniques de Las Provincias; i Toni 

Pastor, gestor i productor teatral. 
Durant la gala de clausura se li feia 
lliurament del premi econòmic do-
tat amb 4.000 €.
  La resta de premiats, triats pel pú-
blic, han sigut els següents: ‘Ver-
sión’, de Toni Agustí, en segon lloc 
amb un premi de 3.500 €; ‘Viva’, de 
Begoña Tena, en tercera posició 

amb un premi de 3.000 €; i ‘El Arte-
facto’, de la companyia El Gatopar-
do en quarta posició amb un premi 
de 2.500 €.

Participació
L’alcalde de Foios, Sergi Ruiz, ha 
valorat “l’alta participació de la 
ciutadania, que ha omplit les 200 
butaques disponibles per a cada 
actuació”, així com l’alt nivell de 
les propostes que “converteixen 
Escènia en un festival prestigiós i 
reconegut dins del món de les arts 
escèniques”.
  Escènia clausurava aquesta XXI 
edició dissabte passat, 15 de ju-
liol, amb una gala en la qual, a més 
de fer lliurament dels premis, va 
comptar amb la participació de Ro-
cío Ladrón de Guevara i Pilu Fon-
tán de Contrahecho Produccionos 
i la música de Doña Manteca.

Acord de govern en 
Rafelbunyol: PSPV-PSOE 
i Compromís signen un 
pacte

L’Ajuntament de Rafelbunyol 
comptarà en la XIII Legis-
latura amb un govern con-

format pel grup municipal PSPV-
PSOE i Compromís. Els candidats 
de les dos formacions, el ja alcal-
de Fran López i el regidor Mario 
Carrera, han subscrit l’Acord del 
Sindicat en el qual queden reflec-
tides les 80 propostes de legislatu-
ra articulades entorn de sis eixos 
d’actuació.
  Les dos formacions han establit 
sis àrees programàtiques que re-
uneixen les propostes que han 
consensuat durant la negociació 
prèvia i que expliciten la voluntat 
comuna de procurar el benestar 
de totes les persones i de conti-
nuar progressant de forma sostin-
guda, inclusiva i sostenible. Les 
àrees són: per un Rafelbunyol que 
garantisca el benestar i la cura de 
les persones, per un Rafelbunyol 
feminista i divers, actiu i saluda-
ble, per un Rafelbunyol sosteni-
ble, net i verd, per un Rafelbunyol 
que estima a les entitats culturals 
i les seues activitats, així com les 
seues tradicions i patrimoni ma-
terial i immaterial, per un Rafel-
bunyol al servei de la ciutadania, 
transparent i que genere oportu-
nitats.

Programa
L’alcalde Fran López que afronta 
la seua tercera legislatura ha ma-
nifestat la seua “satisfacció per 
haver aconseguit un acord basat 
en la confluència de les propos-

tes programàtiques de totes dues 
formacions posant el cor del futur 
de Rafelbunyol en la consolidació 
de les polítiques de millora del 
benestar, a generar oportunitats 
i en el creixement sostenible del 
nostre municipi. Afrontem una 
legislatura decisiva en la qual 
hem d’abordar reptes de progrés 
vinculats al creixement de la po-
blació, com la prestació de serveis 
públics de qualitat, la lluita contra 
el canvi climàtic i la transformació 
social basada en la defensa dels 
drets de les persones”.
  
Compromís
Per part seua, el regidor de Com-
promís, Mario Carrera, ha assen-
yalat que “des de Compromís 
sempre ens hem mostrat dispo-
sats i preparats per a governar a 
Rafelbunyol. Som un col·lectiu 
decidit a formar governs progres-
sistes.   El nou govern de coalició 
suposarà l’inici d’una nova etapa 
per a nosaltres i per al poble per-
què serà la nostra primera expe-
riència de govern a l’ajuntament. 
Un fet històric que ens il·lusiona 
i reforça les ganes de transformar 
Rafelbunyol per a adaptar-se als 
nous reptes que tenim per da-
vant. La sostenibilitat, respostes 
a la nostra joventut, la cura de les 
persones, garantir els drets so-
cials i garantir la diversitat. Volem 
aconseguir que Rafelbunyol siga 
un millor lloc on viure, integrador 
i que oferisca les millors condi-
cions perquè el veïnat desenvo-
lupe el seu projecte de vida” va 
explicar el dirigent polític .

Redacció

L’obra guanyadora 
va ser ‘Un lugar de 
partida’ de Vivirei 

Teatre, que va 
aconseguir conquistar 

al jurat

Cloenda d’Escènia 2023

EL NOU GOVERN COMPTARÀ AMB HUIT REGIDORIES, 
SIS DELS REPRESENTANTS DEL PSPV-PSOE I DOS DE 

COMPROMÍS

Meliana posa en marxa un bus 
municipal gratuït
El passat dimarts es va posar en 
marxa un nou servei municipal a 
Meliana. Es tracta d’un autobús 
que connectarà el poble amb el 

barri Roca i la platja. En total, es re-
alitzaran 4 parades per la població 
en sentit circular.
  El bus gratuït passarà a les 9h, 
10h, 13h, 16h, 18h i 19h. Segons ha 

Redacció

explicat l’alcaldessa de la població 
a El Meridiano, Trini Montañana, 
“el bus serà gratuït per als veïns de 
Meliana i es posarà en marxa di-
marts que ve dia 18 de juliol”.
  A més, l’alcaldessa ha afirmat que 
l’objectiu és connectar el munici-
pi amb la platja i també facilitar la 
mobilitat entre els dos nuclis ur-
bans de la població, “esperem que 
siga de gran utilitat per als veïns 
que podran estar millor connec-
tats amb la platja, d’altra banda, 
els veïns de Roca tindran millor 
comunicació amb el poble sobre-
tot les persones majors que hagen 
de baixar per a anar metge o a fer 
gestions”.
  El servei es posarà en marxa 
aquests mesos d’estiu, encara que 
si té bon acolliment el Consistori 
continuarà oferint aquest servei 
municipal. El bus té capacitat per 
a més de 40 persones.

Fran López y Mario Carrera
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El servei de recollida de 
fem del la Mancomunitat 
(un servei gestionat entre 

10 municipis de l´Horta Nord) 
està en un procés de licitació de 
contracte de recollida de resi-
dus. La situació de prórroga amb 
l´empresa actual ha causat, se-
gons explica l’alcalde La Pobla 
de Farnals, “una deficiència en el 
nombre de contenidors existents. 
Este problema ja es ve arrossegant 

desde fa un parell d´anys”. Davant 
aquesta situació i donat que “du-
rant l´estiu el nombre de visitants 
i l´activitat hostalera dels pobles 
amb destinació turística com el 
nostre fa insuficient el servei, pro-
vocant situacions indesitjables 
per a la imatge, salubritat i correc-
ta separació dels residus”, explica 
Enric Palanca.
 Davant esta circumstància 
l´ajuntament de La Pobla de Far-
nals ha adquirit més contenidors 

amb recursos propis que s´han 
situat en els punts amb més ge-
neració de desperdicis. “Esta in-
versió és urgent i no pot esperar 
els ritmes de l´administració o 
la situació temporal d´un servei 
prorrogat”, afirma l’alcalde qui re-
corda que “és important la plani-
ficació de reforç amb recursos hu-
mans de la plantilla municipal per 
a la neteja i desinfecció dels vol-
tants dels contenidors” i insisteix 
“és necessari que la mancomuni-

tat de l´Horta Nord finalitze la lici-
tació de la recollida de fem. Men-
trestant deuriem de col·laborar 
no deixant trastos el dia que no 
toca (cal baixar-los el dilluns per 
la nit), doblar el cartró i si el con-
tenidor ja està ple caminar uns 
metres fins al següent contenidor. 
Entre tots podem tindre un poble 
més net si agafem consciència de 
la limitació de recursos. Tractar 
bé el mobiliari urbà també ajuda 
prou”, explica.

EL SERVEI DEPENDENT DE LA MANCOMUNITAT ÉS DEFICITARI

La Pobla de Farnals ha adquirit més contenidors 
per a reforçar la recollida de fem per a estiu

Redacció

L’Ajuntament de La Pobla de 
Farnals destina 40.000 euros 
a l’equilibri familiar i laboral 

durant el mes de juliol.
285 xiquets i xiquetes entrenats 
i entrenats practiquen diversos 
esports com futbol o natació al 
Campus Esportiu i activitats pura-
ment divertides a l’Escola d’Estiu. 
Escola i campus completa oferta 
pública d’equilibri familiar i labo-
ral.
Segons explica l’alcalde “el servei 
públic també contempla el trans-

port perquè cap família quede ex-
closa per mobilitat entre tots dos 
nuclis. El preu per inscripció és de 
només 40 euros tenint en compte 
les possibilitats econòmiques de 
la majoria de les famílies”.
En el 2022 es van inscriure un total 
de 140 xiquets i en un any les ins-
cripcions s’han duplicat en 2023. 
“Aquest èxit es deu a la necessitat 
d’equilibrar la vida familiar i labo-
ral, així com a una millor situació 
laboral de les famílies respecte a 
anys anteriors”, afirma Palanca.

La Pobla de Farnals té un compro-
mís turístic amb la protecció de la 
fauna marítima. El municipi està 
addherit a a la xarxa de platges de 
la Comunitat Valenciana per a la 
recuperació de les tortugues del 
mediterrani. 
  Antigament espècies com la tor-
tuga llaüt o la tortuga verda niua-
ven a les platges valencianes. Amb 
la urbanització del litoral entorn 
s’ha tornat hostil per a elles, al 
igual que per a altres espècies com 
el corriol camanegre.

Nius
No obstant, les tortugues tenen vi-
des llargues i algunes poden recor-
dar la platja on varen nàixer abans 
de que estiguera construït la Pobla 
en la actualitat. De forma que po-
drien niuar a la platja de la pobla-
ció.Des de l’Ajuntament recorden 
“si aixina fora, aviseu al 112 o als 
serveis de socorrisme. Cal protegir 
les tortugues”.
  És habitual que les tortugues ma-
rines facen nius a les platges de la 
comarca. 
  L’any passat es van trobar ous a 
la platja del Puig i també a la pla-
tja de Puçol. Telefonar al 112 és 
fonamental per a recuperar les 
cries, que són portades al centre 
de recuperació de l’Oceanogràfic 
a València i un any després són 
alliberades.

LA POBLA DE FARNALS
ADHESIÓ PER A LA 
RECUPERACIÓ DE 
LES TORTUGUES DEL 
MEDITERRANI

285 menuts disfruten del 
Campus d’Estiu a La Pobla 
de Farnals

Campus d’estiu



EL NOU PERIÒDIC FET PER A 
VOSALTRES, ON  TROBAREU 
L’ACTUALITAT MÉS JOVE, 
ENTRETENIMENT I ELS PLANS 
MÉS INTERESSANTS DE LA 
COMARCA DE L’HORTA

A la platja

Molta atenció a les 
banderes que posen 
els socorristes

En primer lloc, llavar bé la fruita, 

pelar-la i trossejar-la. Afegir la 

ratlladura de la taronja i deixar 

reposar. Triturar la mescla en 

una picadora i afegir el iogurt. 

Mesclar bé fins que quede 

homogeni i després, repartir 

en els motles de pol i portar al 

congelador. En unes horetes 

tindrem un deliciós pol de 

fruita.

RECEPTA:
Pols cremosos de iogurt 

grec i fruita
Ingredients

Per a 4 persones

200 g de la fruita triada

150 g de iogurt grec natural

i una miqueta de ratlladura de

taronja

QUÈ HAS DE FER SI ET TROBES AMB 
UNA TORTUGA MARINA A LES NOSTRES 
PLATGES? 

SI TROBEM OUS DE 
TORTUGA HEM DE 
TELEFONAR AL 112

Les tortugues acudeixen 
en aquestes dates a les 
platges a posar els seus ous 
 
En els últim anys s’ha 
produït un augment de 
nius de tortugues marines 
a les nostres platges. 
Cada vegada és més fàcil 
que puguem trobar-nos 
a un d’aquests animals 
marins o els seus ous. 
 
I què hem de fer 
si això ocorre? 

En cas de produir-se un 
albirament, és necessari 
telefonar al 112 per a 
així activar la Xarxa 
d’Avaraments, formada per 
la Universitat de València, 
Conselleria d’Agricultura 
i Transició Ecològica i la 
Fundació Oceanogràfic. 
L’època triada per les 
femelles per a depositar 
els seus ous a les platges és 
l’estiu, i d’ací, el sentit de 
les campanyes que durant 
els últims anys han dut a 
terme des de la Fundació 
Oceanogràfic, aquest any en 
col·laboració amb l’Aquari 
de Sevilla i la Fundació 
Azul Marino, a la qual 
s’han adherit multitud de 
municipis, que s’anomena:  
“Ací salvem tortugues”. 
 

És de vital importància 
per a la conservació de 
l’espècie que no es moleste 
a les tortugues durant el 
moment de la posada. 
 
S’ha constatat, a més, 
que l’augment de nius en 
els últims anys és degut 
a la filopatria d’aquests 
animals, és a dir, que 
tornen al lloc on van nàixer.  
En el que portem de 
temporada ja s’han registrat 
quatre posades a les nostres 
platges, dues a Dénia, una 
a Gandia i una quarta a Elx. 
 
Els municipis de la 
comarca que participen en 
la campanya són: Puçol, El 
Puig, La Pobla de Farnals, 
Massamagrell, Foios i 
Alboraia.

Fins al 28 de juliol els jo-
ves d’Alboraia gaudeixen 
de les activitats organitza-
des per l’Escola d’Estiu de 
l’Ajuntament de la població.

MÉS
ESTIU

ALBORAIA

Comença l’Escola d’Estiu i el Campus esportiu de Museros
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